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 A 
lle taler om innovation. Måske 
oplever de fleste også, at hvis 
ikke man som enkelt individ 
eller organisation forholder sig 
til begrebet innovation, så taler 

man direkte fra en position, som hører det 
forrige århundrede til. 

Det er ikke nyt, at erhvervslivet efterlyser in-
novation, som kan omsættes til produkter, der 
i sidste ende kan sælges på det globale marked. 
Og det er heller ikke nyt, at den siddende 
regering i høj grad ønsker at styrke den danske 
konkurrencekraft på det globale marked.

Tidens opfattelse af, hvad innovation er, 
kommer måske ganske godt til udtryk i føl-
gende citat, som jeg har fundet på Innovation.
dk’s hjemmeside : ’Innovation er for videns-
samfundet, hvad produktion er for industri-
samfundet. Vores evne til at skabe vækst og 
velstand i fremtiden beror på, om vi formår at 
mestre innovation lige så godt, som vi lærte at 
mestre produktion.’

Når innovation er centralt for videnssam-
fundet, hvordan forstås innovation så, når 
det handler om uddannelsesystemet? Og ikke 
mindst, hvordan forstår politikerne begrebet 
innovation i denne kontekst? Netop det sidste 
er vigtigt, idet uddannelsessystemet jo i høj 
grad er et kært objekt for politikernes ønske 

om, at der her skal ske forandringer – og i en 
takt – så nationen nu og især i fremtiden vil 
kunne følge med i den globale konkurrence. 
Det centrale spørgsmål er, hvilke politiske 
styringsmekanismer politikerne vælger at 
anvende for at nå deres mål?

I politikernes øjne er universiteterne, som 
statslige vidensorganisationer, forpligtiget på 
at skulle levere flere patenter. Det synes, som 
om forståelsen er den, at der kun kan være 
tale om innovation, når resultatet er konkrete 
produkter, som kan kapitaliseres. Meget tyder 
på, at når universiteterne skal måles på deres 
bidrag til samfundets innovative kræfter, så 

sker dette kun i form af en kvantitativ måling 
af antal af patenter. Innovation er i denne 
optik noget meget konkret og målbart. Har 
et universitet kunnet levere mange patenter, 
må det være innovativt. Desuden tyder ønsket 
om at måle innovation i antal af patenter, at 
politikerne ikke har øje for, at innovation også 
kan komme til udtryk på andre måder.

Politikerne burde vende blikket på den of-
fentlige sektor for at få en udvidet forståelse 
af, hvad innovation også kan være. Ser vi på 
innovation i den offentlige kontekst, er inno-
vation rigtig mange ting. Innovation er også 
proces- og organisationsbaseret – og den slags 
innovation er vi særligt gode til i Danmark.

Danmark har en lang tradition for at udvikle 
såkaldt velfærdsprodukter. Når brugeren eller 
borgeren sættes i centrum for omsorg eller 
uddannelse, så er fokus på proces, samspil 
og udvikling af nye mål. Gennem sådanne 
processer skabes f.eks. nye undervisningsme-
toder, uddannelsesinstitutioner får ny fysisk 
indretning, der udvikles nye måder at organi-
sere pædagogik og læring på, der udvikles nye 
inddragende ledelsesmetoder m.m.

I dette nummer af Asterisk fremhæver 
innovationsforskerne Claus Otto Scharmer 
og Steen Høyrup hver især, at Danmark har 
særligt gode forudsætninger for at lykkes med 
innovationsprocesser. At skabe innovative 
processer; at optimere resultater ved at ud-
vikle nye processer, der har øje for andre mål, 
er måske netop det, som vi som nation kan 
bidrage med i den globale æra.

Innovation handler i min optik ikke blot om 
produkter og processer, om noget materia-
liserbart eller noget immaterielt. Det bliver 
i høj grad et spørgsmål om, hvilke innova-
tionsidealer vi opstiller, og i hvilken grad 
politikerne kan honorere disse. I øjeblikket 
ser det ud, som om politikerne udelukkende 
forholder sig til innovation som et fænomen, 
der egentlig er identisk med industrisamfun-
dets produktion.

Det vil sikkert være fremmende for den 
nationale udvikling, hvis politikerne fik et 
innovativt mindset. 

INNOVATION 
– TIDENS 

POLITISKE 
BUZZ-WORD 

”I øjeblikket ser det ud, 
som om politikerne 

udelukkende forholder 
sig til innovation 

som et fænomen, der 
egentlig er identisk med 

industrisamfundets 
produktion.”
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Innovationens indtog i skolen

FARVEL TIL 
FABRIKSUNDERVISNING,

GODDAG TIL 
FREMTIDENS FLEKSIBLE LÆRING

S. 06-11

Erhvervslivets mantra om innovation forgrener sig langt 
ind i uddannelsessystemet. Den innovative skole er tidens 

herskende ideal, og det sætter sine tydelige spor på skolens nye 
fleksible og futuristiske rum. Den skal indbyde til nytænkning 

og gøre op med det gamle. Men skaber innovationsboomet 
en bedre skole, eller smadrer den læringens højborg? 

At være åben for det nye

FREMTIDENS UDDANNELSESSYSTEM 
KALDER PÅ ’U-TURNS’

S. 12-15

Asterisk har talt med Claus Otto Scharmer, manden 
bag Teori U – en af tidens mest populære, men også 

omdiskuterede innovationsteorier.

nedslag 

INNOVATIVE KRÆFTER
S. 16-18

I tre korte nedslag sætter Asterisk fokus 
på kilder til innovation.

Technucation

INNOVATIONEN LIDER AF 
TEKNOLOGI-FETICHISME

S. 21-23

Teknologisk innovation er udråbt som vejen til 
fremtiden for den danske velfærdsstat. 

Men vi risikerer at miste innovationens fulde potentiale, 
hvis vi tror, at innovation nødvendigvis skal lugte af 

teknologi. Nogle gange kan en sort affaldssæk også gøre det.

Fra Gud til gylden mammon

EN NATION AF KREATIVITETSSLAVER
S. 24-27

Fra at være symbol på menneskets frihed er kreativitet 
blevet en disciplin, vi alle er tvunget til at mestre. Lektor 
Steen Nepper Larsen giver et rids over kreativitetens 

idéhistorie og minder om, at evnen til at tænke in-
novativt gødes bedst med kendskab til fortiden.

Pædagogik i felten

LÆREN FRA LWAK
S. 33-35

Forskere og pædagoger, der tager til et udviklingsland 
for at arbejde, skal lægge teorierne væk for et øjeblik og 

deltage i livet på de lokales vilkår. Det åbner blikket for nye 
perspektiver. Det er uddannelsesforsker Kari K.B. Dahls 

erfaring efter sine lange feltophold i en kenyansk landsby. ›
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Hvad optager forskeren?

’JEG SER IKKE MIG SELV 
SOM EN PROVOKATØR, 

SELVOM JEG VIST BLIVER OPFATTET 
SÅDAN AF MANGE’

S. 28-29

Ph.d.-stipendiat Ole Henrik Hansen fortæller 
om sin forskning i børns liv i danske vuggestuer, 

og om hvordan hans forskningsresultater har 
placeret ham i en mindre mediestorm.

Samtale fra Tårnet

HAR DET ENGAGEREDE 
ARBEJDSLIV SEJRET AD HELVEDE TIL?

S. 30-32

Samtale fra Tårnet tager denne gang fat 
på bagsiden af det moderne arbejdsliv: stress.

Gæsterne er lektor Kirsten Marie Bovbjerg og 
politiker Pernille Rosenkrantz-Theil.

Mit pædagogiske dilemma

SMERTEMAGNETEN
S. 36-37

Hvad siger man, når en stor dreng spørger, 
om man vil lege mor for ham, fordi hans 

egen mor har svigtet? Som frivillig på 
et børnehjem i Honduras har 

Kathrine Groth oplevet, hvor svært det 
er at være vidne til en smerte, man ikke 

kan bruge sin faglighed til at forløse.

NYE BØGER
S. 38-39

KOMMENTAR
S. 40-41

TIDENS 
VIGTIGSTE VALG

S. 42

KALENDER
S. 43
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”Det er rigtig vigtigt, at man gør det 
klart, hvad folk har magt over, og 

hvad de ikke har magt over. Så man 
stopper noget af det blændværk, 

der er. Altså det der med at snakke 
om selvledelse, når der ikke er 

selvledelse, skal vi have udraderet. 
Og så er det vigtigt at give folk 

den faglige magt tilbage.”

Pernille Rosenkrantz-Theil

S.30
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“Det faglige diskussionsniveau er højt, og det tror jeg især skyldes, at studiet er så mangfoldigt 
sammensat, for det giver plads til mange forskellige vinkler.”

Kristoffer Lolk Andersen, Bacheloruddannelsen i uddannelsesvidenskab

“Vi mangler didaktikere, der kan give lærerne gode ideer til, hvad man kan med it rent lærings-
mæssigt. Og det er det, man bliver klædt på til på uddannelsen. Den er fremtidsorienteret og åbner 
så mange nye døre.”

Trine Woller Johansen, Kandidatuddannelse i it-didaktisk design 

“Det høje faglige niveau på uddannelsen medvirker til at kvalificere og nuancere hverdagens 
praksis. Og jeg bliver inspireret til at gå nye veje i forhold til ledelse, udvikling og pædagogik.”

Stig Akselgaard, Fleksibel masteruddannelse

Vil du også være klogere på uddannelse og pædagogik?

Bacheloruddannelse

www.dpu.dk/bachelor

www.dpu.dk/kandidat

www.dpu.dk/master

Kandidatuddannelse

Masteruddannelse

OG PÆDAGOGIK (DPU)                                              
INSTITUT FOR UDDANNELSE                                         

AARHUS                                  
UNIVERSITET                             AU
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›
Erhvervslivets mantra om innovation forgrener sig langt ind i uddannelsessystemet. 

Den innovative skole er tidens herskende ideal, og det sætter sine tydelige spor på skolens 
nye fleksible og futuristiske rum. Den skal indbyde til nytænkning og gøre op med det 

gamle. Men skaber innovationsboomet en bedre skole, eller smadrer den læringens højborg?

Af Camilla Mehlsen 

Farvel 
til fabriksundervisning,

goddag 
til fremtidens 

fleksible læring
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 D 
et har altid været uddannel-
sessystemets fornemmeste 
opgave at forberede den 
opvoksende generation på 
fremtiden. Selv om vi ikke 

ved, hvordan fremtiden ser ud – kun at den 
ikke kommer til at ligne fortiden – så er de fle-
ste enige om, at én af de vigtigste kompetencer 
er at kunne tænke nyt. Og netop evnen til at 
tænke nyt er ved at blive det vigtigste fokus 
for uddannelsessystemet, hvor drømmen om 
den innovative skole vokser frem. 

Innovation har længe været et mantra 
for erhvervslivet, men nu skyller der også 
en bølge af innovationstænkning ind over 
uddannelsessystemet. Innovationsbølgen 
rammer vidt og bredt – fra vuggestuer til 
videregående uddannelser. Hvorfor? Argu-
mentet er, at hvis Danmark skal klare sig i 
den benhårde internationale konkurrence, 
kræver det innovative hjerner. Og det er først 
og fremmest uddannelsessystemet, der skal 
levere den vare.

For de gymnasiale uddannelser er det al-
lerede i dag et lovfæstet krav, ”at elevernes 
kreative og innovative evner skal udvikles”. I 
landets vuggestuer og børnehaver er der også 
kommet et større fokus på børnenes innova-
tive evner. Her er innovation og kreativitet 
endnu ikke et fast mål, men det kan meget 
vel blive en del af børnehavens pædagogiske 
læreplaner fremover. Og Danmark har lige 
fået sin første innovationshøjskole.

Den innovative skole
Er man en del af folkeskolen, må tidens 
innovationstrend nærmest føles som en 
tsunami. Her er der konstante krav om 
nytænkning, udvikling, fleksibilitet – ja, 
innovation. Folkeskolen er en rugekasse for 
fremtidens generation, og derfor vokser det 
politiske pres på skolen om, at den ikke alene 
skal være faglig, men også innovativ. Presset 
kommer ikke bare fra Christiansborg, men 
også fra kommuner, erhvervslivet og sågar 
Danmarks Lærerforening. Faktisk er ideen 
om den innovative skole ét af de få emner, 
der kan samle så forskellige aktører som 
Dansk Industri og Danmarks Lærerforening, 
lyder det fra ph.d.-stipendiat Justine 
Grønbæk Pors, der forsker i skolens styring 
ved Institut for Ledelse, Politik og Filosofi 
ved Copenhagen Business School (CBS). 

”Det bliver i stigende grad en forventning 
til skolen, at den skal være innovativ,” siger 
Justine Grønbæk Pors. Et af de mange tegn på, 
at den innovative skole er nutidens herskende 
ideal, er de individuelle læringsstile, som har 
vundet indpas på de fleste danske skoler. Et 
andet er, at fleksibilitet er blevet et mantra for, 

hvordan skolen skal organiseres. For eksempel 
er der i dag en tendens til, at vi problematiserer 
klassestørrelsen, vi ser mere fleksible hold- og 
gruppedannelser, og skolens fysiske rammer 
tilstræber i dag størst mulig fleksibilitet.

Innovationstankegangen sætter spor på alle 
skoler, men især på de skoler, som enten lig-
ger over eller under gennemsnittet, fortæller 
Justine Grønbæk Pors:

”Der findes ’overskudsskoler’, som har gjort 
innovation og læring til en eksplicit agenda, 
men i den anden ende findes der også skoler, 
som kører en ret ekstrem innovativ skoleform. 
Jeg har for eksempel samarbejdet med skoler i 
Vollsmose. Her har det givet sig selv igennem 
flere år, at man ikke kan behandle alle børn 
ens. Man kan ikke bare tale til en klasse, men er 
nødt til at udvikle nogle organiseringsformer, 
der tager højde for den enkelte elevs måde at 
lære på. Så innovationsagendaen slår igennem 
på alle mulige skoler, også på mange gennem-
snitsskoler, men tyngden ligger i enderne.”

Opgør med 1-tallernes tyranni
Justine Grønbæk Pors undersøger i sin 
ph.d.-afhandling, hvordan organiseringen af 
skolen har udviklet sig fra 1970 til i dag. Her 
er det tydeligt, at innovationsidealet spiller en 
stadig større rolle for styringen af skolen i det 
nye årtusinde.

”Der er nogle udviklingstræk, der vælter ind 
over skolen, som jeg har valgt at samle og kal-
de innovationsidealer,” siger Justine Grønbæk 

Pors. ”Der er på den ene side en skepsis over 
for skolens fortid. Det kan vi for eksempel se 
i en masse policy-papirer, der siger, at skolen 
skal frigøre sig fra ’1-tallernes tyranni’. Det 
henviser til, at skolen er bundet af sin fortid, 
hvor man tænkte i bokse og kasser og fag, der 
var lukket om sig selv. I den gamle skole er 
matematik for eksempel et fag, klassen har 
mandag formiddag kl. 11.”

Hvor skolen traditionelt er bundet op på ét 
fag, én time, én lærer, én klasse og én årgang, 
så skal fremtidens skole frigøre sig fra ’1-tal-
lernes tyranni’ for at give plads til nytænkning 
og innovativ læring. Den tanke finder man 
allerede formuleret i Kommunernes Landsfor-
enings (KL) strategipapirer fra begyndelsen 
af det nye årtusinde, og opgøret med klassen 
som dominerende organiseringsform har kun 
vokset sig større siden da.

”Det andet udviklingstræk er en gentænk-
ning af skolen. Man vil væk fra at tænke 
skolen som undervisning og i stedet tænke 
skolen som læring. Det er blevet et slagord for 
eksempelvis Kommunernes Landsforening og 
mange kommuner. Fra at man har organiseret 
skolen omkring, at der skal undervises i det 
her pensum på det her tidspunkt i den her 
klasse, så skal man hellere tænke, at skolens 
genstand er læreprocesser,” siger Justine Grøn-
bæk Pors.

Det lyder måske lettere abstrakt, men ifølge 
Justine Grønbæk Pors er der tale om en meget 
radikal omstrukturering af skolen, som har 
enorm og særdeles konkret betydning for 
skolens daglige gang.

”Alle tidligere kategorier, som man har 
brugt til at organisere skolen med – klassen, 
skemaet, fagene, lærer-elev-forholdet – bliver 
sat i spil og gjort forbudte. Hvis du som lærer 
tænker dig selv som én, der står oppe ved tav-
len og underviser og kigger ud over eleverne, 
så er du ’so last year’. Du tilhører industri-
samfundet. Der er en konstant markering af, 
hvad der er industrisamfund, og hvad der er 
vidensamfund. Og man vil ikke være en del 
af industrisamfundet. Det betyder, at noget af 
det, som har været kernen i skolen i årevis, er 
blevet forbudt,” siger hun.

”Fortiden bliver forbudt. Det almindelige klas-
seværelse, der er indrettet med tavle, så eleverne 
kigger i én retning og læreren i en anden, bliver 
forbudt. De skoler, der beskriver sig selv som 
’front runner schools’, fortæller, at de er gået 
væk fra det almindelige klasseværelse. Det sker 
selvfølgelig ikke fra den ene dag til den anden, 
men der findes mange sjove ombygningspro-
jekter rundt omkring i landet, hvor man prøver 
at nedbryde, at det samme rum kun kan bruges 
til en ting. Ombygningsprojekterne er styret af 
idealet om fleksibilitet, og på den måde kom-

”Hvis du som lærer 
tænker dig selv som én, 
der står oppe ved tavlen 
og underviser og kigger 

ud over eleverne, så er du 
’so last year’. Du tilhører 

industrisamfundet.”
Ph.d.-stipendiat 

Justine Grønbæk Pors
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mer opgøret med 1-tallernes tyranni til udtryk i 
arkitekturen,” siger Justine Grønbæk Pors.

Huler og hemse
Huler. Hemse. Nicher. Scener. Siddetrapper. 
Det er nogle af de ord, som kendetegner 
udformningen af den innovative skole. Det 
er en skole, hvor rum og interiør kan ændre 
form og udseende, og hvor fællesarealer har 
mange forskellige funktioner. De nye rammer 
byder på såkaldt ’differentierede lærings-
landskaber’, der skal dække elevernes mange 
forskellige behov for at lære. Skolens nye 
rammer skal signalere et markant opgør med 
fortidens fabrikslignende skole og forhindre, 
at undervisningen foregår som i gamle dage.

”Der tegner sig en generel bevægelse hen 
mod et differentieret læringsmiljø. Når man 
bygger om og bygger nyt, så gør man det for 
at bryde klasseværelset op og supplere det 
med et anderledes læringsmiljø,” siger lektor 
Malou Juelskjær fra Institut for Uddannelse og 
Pædagogik (DPU), Aarhus Universitet. Hun 
forsker i skoleledelse og ny skolearkitektur og 
fungerer også som pædagogisk konsulent bl.a. 
for bygningen af en ny skole i Haslev.

”De differentierede læringslandskaber skal få 
eleverne til at søge hen til det sted, hvor de lærer 
bedst. Børn har ikke bare forskellige læringsstile, 
men også forskellige børnekroppe. Rummene 
skal understøtte folkeskolens paragraf om ›

TRE SKARPE 
OM 

SKOLEINNOVATION
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -

Hvordan står det til 
med innovation af 
skolen anno 2011?
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 

Lotte Darsø:
”Generelt står det rimelig 

dårligt til med innovation 

af skolen. Skolerne er ble-

vet lagt ned ved at indføre 

flere test og en masse andre 

bundne opgaver, såsom 

elevplaner m.m. Lærernes 

frihedsgrad er formindsket, 

lærernes prestige er ikke-ek-

sisterende og dermed deres 

stolthed ved at undervise. 

Lokaler er nedslidte, økono-

mien er dårlig. Klassekvo-

tienten er voksende. Gnisten, 

energien og overskuddet 

til innovation mangler helt 

naturligt.”

Innovation er et begreb, 
der kommer fra den 
økonomiske verden og 
især har vundet indpas i 
erhvervslivet. Hvad kan 
uddannelsessystemet 
lære af den økonomiske 
innovationstankegang?
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 

Lotte Darsø:
”Schumpeter, innovations-

begrebets fader, definerer 

innovation som nytænkning, 

der skaber økonomisk værdi. 

Uddannelsessystemet kan 

lære at tænke i – samt vide-

reformidle – nødvendigheden 

af, at alle skal bidrage til at 

skabe værdi, ikke nødvendig-

vis økonomisk, men fx sociale 

værdier og andre værdifulde 

bidrag, der er med til at for-

bedre livet generelt, fx sam-

fundet eller miljøet.”

Kan man lære 
innovation?
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 

Lotte Darsø:
”Ja, det kan man bestemt. 

Det drejer sig om at stille 

nye spørgsmål, indtil man 

rammer den innovative idé. 

Måden, man lærer det på, er 

ved at arbejde med innova-

tion og erfare det. Man må 

prøve det på sin egen krop.”

ASTERISK TV
Kan man bygge 
sig til god læring? 
Asterisk har besøgt 
Munkegårdsskolen i 
Gentofte med arki-
tekt Dorte Mandrup 
og lektor Malou Juel-
skjær for at få svar. 
Se mere på 
www.dpu.dk/tv
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undervisningsdifferentiering og fokus på den 
enkelte elevs læring,” siger Malou Juelskjær.

”Der er en styringsambition med det. Man 
vil ændre læringsbetingelserne. Man vil lave et 
fysisk udtryk af folkeskoleloven af 1993, som 
kræver at skolen og lærerne differentierer ned 
på elevplanet. Den fordring findes, samtidig 
med at der er pædagogiske ideer om, at børn 
ikke er ens og har forskellige kroppe. Nogle 
børn lærer bedst, når de ligger ned, andre når 
de kravler rundt, og nogle skal helst have fred 
og ro. Vi har nogle diskurser i tiden, som ikke 
matcher de gamle klasseværelser, som er op 
mod 300 år gamle.  Det er i al stilfærdighed 
den revolution, der er i gang.”

Og det er vitterlig en anden virkelighed, 
der møder lærere og elever på de innovative 
skoler, som eksempelvis SKUB-skolerne i 
Gentofte Kommune er blevet eksponenter for. 
I de sidste 300 år er der ikke sket den store 
forandring i undervisningens grundstruktur: 
Den er foregået i klasseværelset og typisk med 
afsæt i tavlen. Sådan er det ikke i det nye årtu-
sinde, hvor paradigmet om differentiering for 
alvor har sat sit præg på skolens udseende. 

Spørgsmålet er så, om de nye rammer frem-
mer læring og elevernes innovative evner? Her 
er svaret, at arkitektur og interiør ikke gør 
det alene. Malou Juelskjærs forskning viser, at 
det ikke er nok at ændre de fysiske rammer. 
Skolelederen og lærerne spiller fortsat den 
vigtigste rolle, hvis man ønsker, at skolen skal 
nytænkes, og deres rolle bliver endda endnu 
vigtigere end tidligere, fortæller hun.

”Arkitekturen går ind og sætter nogle nye 
mulighedsbetingelser. Det er op til de humane 
aktører at arbejde med det grundigt, samvit-
tighedsfuldt og nysgerrigt. Den innovation, 
der er i arkitekturen, kan ikke stå alene. Det er 
vigtigt at lægge mange ressourcer og en masse 
omtanke ind i brugen af de nye rum. Klasse-
ledelse er for eksempel også noget, der foregår 
uden for klassen, og det fordrer en ny grun-
dighed af lærerne. Skiftet er temmelig stort, 
for det kræver en anden type undervisning 
og en opmærksomhed på, hvad der sker med 
forskellige typer af elever, når de forlader klas-
seværelset. Det er vigtigt at være opmærksom 
på, at der ikke automatisk kommer innovation 
af de nye rammer,” siger Malou Juelskjær.

Men hun er ikke i tvivl om, at der er behov 
for at forny skolen, dels fordi mange skoler er 
nedslidte, dels fordi de er lavet til en anden tid.

”Jeg synes ikke, det er så farligt, at man laver 
skolen om. Skal skolen se ud som for 300 år 
siden? Det traditionelle klasseværelse er ikke 
lavet for børnene, men for at håndtere kroppe 
og skabe ro. Rummet hjælper med en særlig 
autoritetsrelation. Den udfordres med den nye 
skolearkitektur. Her er det afgørende, at læreren 

og eleverne forstår, hvordan de nye fysiske ram-
mer skaber behovet for nye roller,” siger hun.

Mangel på innovation
Til trods for tidens mange floromvundne ord 
om innovation er det ikke sikkert, at skolen 
gennemgår en innovativ forandring, hvis man 
ser på undervisningen. Ifølge Malou Juelskjær 
er der ligefrem mangel på innovation, når det 
gælder didaktikken.

”Hvis man bygger om, så skal man i gang 
med et udviklingsarbejde, hvor man finder ud 
af, hvordan læreren kan skabe en differentieret 
undervisning i de nye rammer, og hvordan 
byggeriet fremmer elevernes læring og lærerens 
glæde ved at undervise. I klasseværelsesun-
dervisningen kan lærerne spotte de elever, der 
hænger lidt eller er ukoncentrerede i undervis-
ningen, men hvordan forpligtes eleverne på at 
arbejde, når de forlader klasseværelset? På den 
måde er der for lidt innovation eller grundig og 
systematisk udvikling. Der mangler i dag erfa-
ringsopsamling på, hvad skolerne har gjort, og 
hvad andre skoler kan gøre – så man kan tage 
afsæt i hinandens gode og dårlige erfaringer i 
arbejdet med at udvikle egen skole.”

Ser man på idealerne, skorter det imidler-
tid ikke på forandring og udvikling. Her er 
der tale om en forandring af såvel skolens 
organisering som arkitektur, og den er så gen-
nemgribende, at lektor Justine Grønbæk Pors 
bruger udtrykket ’radikal innovation’.

”Fra at man har indkredset skolen som det, 
der foregår inden for skemaet, så har vi nu en 
skole, der ingen grænser har. Skolens bidrag 
til samfundet kan foregå når som helst og 
hvor som helst – i frikvarteret, i hjemmet, ja 
alle steder. Og det er radikalt,” siger Justine 
Grønbæk Pors og fortsætter:

”Når man gentænker selve skolens funda-
ment og går fra undervisning til læring, så 
medfører det en lavine af nye fortolkninger af 
begreber. Det er selve måden, vi forestiller os, 
at skolen ser ud på, som ændrer sig. Alle de 
begreber og redskaber, vi har haft for at hånd-
tere undervisning, kan ikke længere bruges.”

Utidssvarende skole
Lotte Darsø er lektor ved Institut for 
Uddannelse og Pædagogik (DPU), Aarhus 
Universitet og har forsket i innovation 
i mange år og har netop udgivet bogen 
’Innovationspædagogik’. Hun ser et stort 
behov for, at skolen bliver opdateret.

”Vi må gentænke skolen. Skolen er fyldt med 
lappeløsninger, og den er utidssvarende. Jeg 
vil ikke kaste alting væk, men i stedet for flere 
lappeløsninger ville det være forfriskende at 
tænke uddannelse forfra. Hvis vi skulle starte 
på en frisk og skabe en skole, der passede til 

”Retorikken går én vej – 
handlingerne en anden. 

Der er på den ene side test, 
kontrol og overvågning, 
mens der på den anden 
side er et voksende krav 

om innovation. Det er en 
umulig opgave” 

Innovationsforsker 
Lotte Darsø

Lotte Darsø har skrevet 
bogen ‘Innovations-
pædagogik’ for at give 
lærere redskaber til at 
undervise i innovation. 
Hun definerer inno-
vationspædagogik 
som det at undervise 
i innovation ved at 
lade eleverne arbejde 
med innovationspro-
jekter i praksis. Hun 
spår, at innovations-
pædagogik bliver et 
fag på eksempelvis 
lærerseminarier om 
nogle år. Her er nogle 
af Lotte Darsøs råd til, 
hvordan man som læ-
rer kan tilrettelægge 
en undervisning, der 
fremmer innovations-
kompetencerne:

Nytænk undervisnin-
gen: Læreren/lærerne 
vælger et emne, som 
eleverne alligevel skal 
igennem, men tænker 
undervisningen på en 
ny måde.

Få eleverne ud af 
skolen: Det er en god 
ide at vælge et andet 
læringsmiljø. Det kan 
for eksempel være et 
samarbejde med det 

lokale erhvervsliv. Det 
er ikke muligt at ”lege 
innovation”, for så 
bliver eleven ofte for 
urealistisk. Innovation 
skal opleves og gøres.

Få eleverne til at søge 
viden på en ny måde: 
I stedet for udeluk-
kende at søge viden 
på internettet eller i 
bøger kan eleverne 
interviewe ansatte fra 
det lokale erhvervsliv 
eller beboere. Det 
giver lyst og engage-
ment at møde andre 
mennesker og opleve, 
at det kan lykkes at 
få viden på mange 
måder. 

Vær til rådighed: 
Læreren – eller 
endnu bedre: et 
lærerteam – bør holde 
sig i baggrunden, så 
eleverne får lov til at 
være relativt frie, men 
lærerne skal være til 
rådighed og vejlede 
eleverne. Det kan 
for eksempel foregå 
delvis via intranet, 
delvis via faste møder 
mellem lærerteamet 
og eleverne.

HVORDAN 
UNDERVISE I 

INNOVATION? 
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -  - -
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samfundet i dag og til den fremtid, som vi 
forestiller os, hvad ville vi så lægge vægt på, 
og hvordan ville vi indrette skolen?” spørger 
Lotte Darsø. Og hvad svaret er på det spørgs-
mål, kan vi ikke vide på forhånd.

”Vi kan ikke sætte os ind i et rum og tro, vi 
kan tænke os til, hvordan fremtidens skole skal 
se ud. Vi må eksperimentere og afprøve det 
frit og gentænke skolen undervejs. Og for at 
det kan lade sig gøre, må vi give en vis frihed 
til de enkelte skoler, så de kan afprøve nyt. De 
forskellige eksperimenter kan for eksempel 
ske i samspil med forskning, så vi kan evaluere 
dem løbende,” siger hun.

Godt eller skidt?
Spørgsmålet er så, om vi skal glæde os over 
eller begræde, at innovation er kommet på 
skolens dagsorden? Her mener Lotte Darsø, at 
det kan gå begge veje:

”Vi skal glæde os over det, hvis innovation 
tænkes bredt, og hvis lærerne vil være med til 
at uddanne og udvikle børnenes innovations-
kompetencer. Dermed mener jeg også deres 
sociale kompetencer og deres fantasi i det 
hele taget. På langt sigt vil det give et kæmpe 
fremskridt, både for eleverne og for samfun-
det. Men hvis innovation kun tænkes snævert 
økonomisk og bare kommer til at handle om 
at udvikle endnu en ligegyldig dims, er det 
begrædeligt,” siger Lotte Darsø.

For Justine Grønbæk Pors er svaret heller 
ikke entydigt.

”Innovationsregimet udpeger sine egne 
vindere og tabere. Og det er ikke kun blandt 
børnene. Det er også blandt lærerne og lederne. 
Hvad er det for en grundlæggende uro, som 
man indfører i skolen, når beslutninger altid 
skal være åbne for en ombeslutning? Hvem 
vinder, og hvem taber? Svaret på det spørgsmål 
er ikke entydigt. Vi ved for eksempel, at det spe-
cialpædagogiske område har masser af tabere i 
forbindelse med at sidde på en stol med ret ryg, 
så det kan godt ruske op i den gamle vinder-
taberstruktur,” siger Justine Grønbæk Pors.

Hvis man vil være en vinder i det nye re-
gime, skal man besidde en vilje til forandring. 
”Hvis man skal være med i den fleksible leg, 
skal man have en konstant vilje til at gen-
fortolke sig selv som lærer og som elev. I det 
terræn, der hedder innovationsidealer, er det 
magtfuldt at kunne skifte karakter. Den elev 
eller den lærer, der er i stand til kamelæonag-
tigt at skifte karakter, kan vi opfatte som en 
dygtig lærer eller elev.”

Langt fra drømmene
Bagsiden af innovationsagendaen er, at der 
er meget langt fra de flotte drømme om den 
innovative skole til hverdagslivet.

Innovationsforsker Lotte Darsø ser et 
paradoks i de tårnhøje forventninger til den 
innovative skole:

”Retorikken går én vej, handlingerne en 
anden. Der er på den ene side test, kontrol 
og overvågning, mens der på den anden side 
er et voksende krav om innovation. Det er 
en umulig opgave,” siger hun. ”Der står godt 
nok innovation over det hele, men der er ikke 
afsat timer eller andre former for ressourcer 
til det. Hvad gør lærerne så? Med alle de andre 
krav, der stilles til skolen i dag, vil innovation 
komme sidst i rækken – medmindre ledelsen 
eller regionen arbejder specifikt på at fremme 
innovation,” siger Lotte Darsø,

Et af de største problemer ligger netop i, 
hvem der har ansvaret for, at den innovative 
skole bliver en realitet. Her kommer målet om 
innovation særligt fra politisk hold, men det er 
skolen, der bærer ansvaret for, om det lykkes.

”Er lokalpolitikere og folketingspolitikere 
villige til at dele risici? Vi forlanger af skolens 
ledere og lærere, at de skal eksperimentere, 
men hvis det går galt, er det deres problem. 
Når innovationsidealerne vælter ind over sko-
len, hvad er så risikofordelingen? Og risikerer 
vi at få en masse skoler, der dekobler praksis - 
drift - fra innovationer? Så man ender med at 
få et glitrende papir med værdier og ord om 
innovation?,” spørger Justine Grønbæk Pors.

Det svar kan kun fremtiden give os. 

Mantraet om in-
novation forgrener sig 
langt ind i uddan-
nelsessystemet, hvor 
klasseværelset bliver 
brudt op for at give 
plads til nytænkning. 
Her har Rosan Bosch 
& Fjord omdannet 
et fællesareal på 
Søgaardsskolen til et 
læringsmiljø.
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Kan man bygge sig til god læring? Det diskuterer 
arkitekt Dorte Mandrup og lektor Malou Juelskjær i 
Asterisk TV. Se mere på www.dpu.dk/tv
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JUSTINE GRØNBÆK PORS
Ph.d.-stipendiat ved Institut for 
Ledelse, Politik og Filosofi, CBS. 
Justine Grønbæk Pors forsker i 
Ledelse og politisk styring af fol-
keskolen og har netop indleveret 
en ph.d.-afhandling om udvik-
lingen i kommunernes ledelse af 
skolen fra 1970 til i dag.

MALOU JUELSKJÆR
Lektor i socialpsykologi ved Insti-
tut for Uddannelse og Pæda-
gogik (DPU), Aarhus Universitet. 
Hun forsker i ledelse i og af ny 
skolearkitektur. Hun fungerer 
desuden som pædagogisk 
konsulent, bl.a. for bygningen af 
en ny skole i Haslev.

LOTTE DARSØ
Ph.d., lektor i innovation ved 
Institut for Uddannelse og 
Pædagogik (DPU), Aarhus 
Universitet har beskæftiget sig 
med kreativitet, innovation og 
læring i de sidste 20 år. Hun er 
fagligt ansvarlig for master-
uddannelsen LAICS: Leadership 

and Innovation in Complex Systems, et samarbejde 
imellem Aarhus Universitet og CBS (www.laics.net).



Af Mathilde Weirsøe

 D 
et er som bekendt svært 
at spå. Især om fremtiden. 
Alligevel er det nærmest, hvad 
en af tidens førende innovati-
ons- og ledelsesforskere Claus 

Otto Scharmer fra Massachusetts Institute of 
Technology (MIT) vil have os til at blive bedre 
til, for innovation handler om at kunne handle 
ud fra fremtiden frem for at reagere på fortiden. 

Hvor de fleste bud fra innovations- og 
ledelseslitteraturen har fokus på, hvordan 
man konstruerer ny viden, som kan matche 
fremtidens udfordringer, er Scharmer op-

taget af, hvordan vi kan gøre os parate til at 
modtage det nye. 

”Innovation handler om at lære af frem-
tiden, mens den spirer frem. Og det er det, 
jeg vil have folk til at se. Jeg hjælper dem 
med at blive åbne for at modtage ny viden 
og ny inspiration og efterfølgende at kunne 
anskueliggøre og aktualisere denne nye viden 
i innovative tiltag. Det er det, Teori U handler 
om,” siger Scharmer.  

Opsang til universiteterne 
Fordringen om at blive åben for det nye og 
lære at handle på det har konsekvenser for 
Scharmers tilgang til de store globale og sam-

Hvordan ser det innovative uddannelsessystem ud, 
der skal ruste de studerende og vores samfund til at 

klare fremtidens uforudsigelige udfordringer? 
Asterisk har talt med Claus Otto Scharmer, 

manden bag Teori U – en af tidens mest populære, 
men også omdiskuterede innovationsteorier.
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Fremtidens 
uddannelsessystem 

kalder på 

’U-turns’
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fundsmæssige udfordringer, han har kastet 
sig over de seneste år – herunder fremtidens 
uddannelsessystem. Han ser et stort behov for 
nytænkning på det område.

”Hele vores læringsmiljø er baseret på 
rationelle mekanismer. De studerende får 
slet ikke mulighed for at dyrke deres kreative 
og kognitive sider. Derfor er vi nødt til at 
ændre den måde, vi traditionelt har opbygget 
uddannelsessystemet på, ligesom der skal nye 
læringsformer og læringsstile til, som i højere 
grad forbereder skoleelever og universitets-
studerende på den fremtid, der venter dem, 
og som de selv skal være med til at forme,” 
siger Scharmer. 

Han har bl.a. givet universiteterne en 
opsang og anklaget dem for at være utidssva-
rende, både hvad angår undervisning, stof og 
læringsstile.

”Den klassiske ide om at universitetet 
forener forskning og undervisning, skal 
udvides til en treenighed mellem forskning, 
undervisning og praksis. Fremtidens univer-
sitet skal være handlingsorienteret og blive et 
udsigtspunkt for iværksætteri. Frem for kun 
at formidle den gamle og etablerede viden 
skal universitetet være, hvad man kan kalde en 
landingsbane for det nye. Det er her, de unge 
skal få øjnene op for de muligheder, der er i 
verden, og lære at give disse muligheder form 
og realisere dem. Studiet skal i højere grad 
inddrage de unge og invitere dem til at med-
initiere og med-handle. Det betyder bl.a., at 
de selv skal organisere og afholde seminarer 
og workshops, ligesom de skal indgå i samar-
bejde med universitetets strategiske partnere, 
som bør tælle både erhvervslivet, det offent-
lige og ngo-organisationer,” siger Scharmer. 
Han understreger, at det ikke kun er teknisk 
viden, vi får brug for i fremtiden, men i høj 
grad også sociale kompetencer, da det netop 
er disse evner, der gør os i stand til at navigere 
intuitivt og kreativt med fremtiden for øje. 

”En meget stor del af vores uddannelsesap-
parat er baseret på traditionelle læringsme-
toder, hvor vi indprenter de studerende, at de 
skal søge løsningen på et problem i fortidens 
data. Til trods for at vi alle sammen godt ved, 
at det ikke er måden at innovere på. Det meste 
af det, vi underviser de studerende i de første 
år af deres studietid, er forældet, så snart de er 
færdiguddannede. Derfor skal vi i stedet lære 
dem at navigere i en uforudsigelig verden, vi 
ikke ved, hvordan kommer til at se ud. De skal 
lære metodiske kompetencer, der sætter dem i 
stand til at lære at lære, så de nemt kan tilegne 
sig ny viden i fremtiden,” siger Scharmer.

Til spørgsmålet om, hvorfor han er særligt 
interesseret i uddannelsessystemet og dets 
innovationsmuligheder, lyder hans korte svar: 

”Uddannelse er roden til alt i dag. Jeg kan slet 
ikke komme uden om den.”

U-Turn i Aarhus Kommune
Hans fokus på uddannelsesfeltet har ført ham 
vidt omkring i verden, hvor han har holdt 
foredrag på konferencer og politiske møder. I 
juni i år gik turen til Danmark, hvor Aarhus 
Kommune havde bedt ham holde oplæg ved 
en konference om unge og uddannelse og 

spørgsmålet om, hvordan man kan opfylde 
den nationale 95 procent-målsætning om, at 
95 procent af en ungdomsårgang gennemfø-
rer en ungdomsuddannelse i 2015. En målsæt-
ning, man i Aarhus Kommune har ambitioner 
om at opfylde allerede i 2013.

”Problemet med at få unge til at gennemføre 
en ungdomsuddannelse er et klassisk eksem-
pel på, hvorfor vi er nødt til at gentænke hele 
uddannelsessystemet. Det er simpelthen ude 

HVAD STÅR 
SCHARMERS 
U FOR?
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 

Scharmer bruger U-formen til at 
beskrive og illustrere den bevæ-
gelse, der er nødvendig for at 
skabe forandring. Bevægelsen 
er beskrevet som en rejse ned i 
bunden af U’et og op igen – der 
er kun omvejen, hele vejen ned 
i bunden, før man kan bevæge 
sig op på den anden side og 
skabe nye ideer og innovation. 
I bogen ’Teori U’ anvender 
Scharmer U’et til at beskrive flere 
”rejser”. De grundlæggende 
bevægelser består af: 

Processen 
i Scharmers U 

Downloading: Bliv opmærksom 
på vaner, rutiner og selvfølge-
ligheder.
-  
Se: Nulstil hidtidige opfattelser. 
Se i stedet med friske øjne på 
opgaven eller udfordringen.
- 
Sanse: Observer, lyt og fornem 
hele feltet. Søg de steder, der 
har de største muligheder, og 
lyt med dit hjerte og dit sind vidt 
åbent 
- 
Presencing: En sammen-
kædning af det engelske ord 
’presence’ (være til stede i 

nu’et) og ’sensing’ (mærke). På 
dette stadie drejer det sig om 
at skabe forbindelse til sin indre 
kilde, hvorfra ideer udspringer 
(den blinde plet). Her skal man 
træde et skridt tilbage, reflektere 
og lade den indre forståelse og 
viden springe frem 
- 
Udkrystallisere: Tegn eller kom-
muniker det første billede på, 
hvad løsningen kunne være
Skab prototyper: Konceptualisér 
det udkrystalliserede i en fysisk 
form, så alle involverede forstår, 
hvad I taler om. 
- 
Performing: Viderefør de proto-
typer, der er udviklet, og som ser 
ud til at virke i praksis.

Niveau 1

Niveau 2

Niveau 3

Niveau 4

Se

Sanse Udkrystal-
lisere

Skabe 
prototyper

PerformingDownloade
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af trit med den virkelighed, de unge lever i, 
og de udfordringer, vi står over for. I dette 
konkrete tilfælde kræver en løsning på proble-
met, at man skaber mere flydende overgange 
og kommunikation på tværs af traditionelle 
sektorgrænser. Vi skal have skoleledere, sko-
lelærere, gymnasierektorer, gymnasielærere, 
kommunalpolitikere, ministerier og de unge 
selv til at tale sammen og samarbejde om en 
fælles løsning,” siger Scharmer og fortæller, 
at en by som Aarhus er et godt sted at starte 
på innovationseksperimenter, der på sigt skal 
indløse en national målsætning. 

Innovation har nemlig de bedste vilkår på 
byplan. Her er afstanden mellem de parter og 
sektorer, der skal tale sammen og finde fælles 
løsninger, mindre. Af samme grund ser Schar-
mer et potentiale i Danmark som eksperimen-
tarium for innovationsprocesser, fordi vi er et 
lille land, hvor afstandene mellem sektorerne 
er mindre end i lande som Tyskland, England 
og USA. Men der er også andre grunde til, 
at Danmark kan blive højdespringer, når det 
kommer til innovation:

”Danmark er et veludviklet velfærdssam-
fund med flade strukturer og korte magtdi-
stancer. I har et meget lighedspræget samfund, 
der sætter demokratiske processer højt og 
indbyder til dialog og gensidig anerkendelse. 
Alt sammen gode forudsætninger, når inno-
vationsprocesser skal igangsættes og lykkes,” 
siger Scharmer.  

Den blinde plet
Hvordan bliver vi så helt konkret bedre inno-
vatører, der evner at gribe det nye? Scharmers 
korte svar lyder: Med et åbent sind, et åbent 
hjerte og en åben vilje (se figur). Det kunne 
umiddelbart lyde som et uddrag fra den ny-
este selvudviklingsbog med en hurtig opskrift 
på ’det gode liv’, men det udgør de tre vigtigste 
elementer i Scharmers innovationsteori, 
hans ’Teori-U’, som han har formuleret i sin 
efterhånden verdensberømte bog af samme 
navn fra 2007. 

Teorien beskriver den U-bevægelse, der fører 
os gennem de forskellige stadier, der først 
skal hjælpe os af med gamle slidte vaner og 
tænkemåder for derefter at bane vejen til et 
højere bevidsthedsniveau, hvor vi kan åbne 
os for nuet og det, der måtte komme. Det 
er på dette mentale stadie, at nye og geniale 
ideer ifølge Scharmer har deres udspring. Han 
kalder denne indre kilde for den blinde plet. 
Blind, fordi pletten repræsenterer en usynlig 
dimension i menneskets sociale felt. 

”Det er den plet, vi skal ind og have fat i. Vi 
har allerede svaret i os, men vaner og rutiner 
har skabt barrierer for vores kreativitet og 
intuition. Derfor handler det om at kultivere 

en åbenhed, der gør os i stand til intuitivt at 
klare de udfordringer, vi står over for. Det er 
helt nødvendigt, at vi når til et stadie, hvor vi 
kan forstå og ændre det indre rum, hvorfra vi 
opererer,” siger Scharmer. 

Scharmer deler vandene
Scharmer fik ideen til sin Teori U for over ti 
år siden, da han begyndte at lægge mærke 
til, hvordan de dygtigste ledere og innova-
tører, han mødte rundt omkring i verden, 
tilsyneladende opererede ud fra et helt andet 
mentalt niveau end almindelige mennesker. 
De var lyttende, observerende, reflekterende 
og nærværende. De undrede sig, var åbne og 
opdagede nye muligheder frem for at følge 
faste reaktionsmønstre og indgroede vaner. 
Hans bog bygger blandt andet på mere end 
150 interview med disse succesfulde og in-
novative ledere.

Det har resulteret i en teori, der på flere 
måder adskiller sig fra de teorier, man møder i 
den gængse managementlitteratur. Hos Schar-
mer refereres der hverken til Lean, TQM eller 
Scorecards, men derimod til indiske medita-
tionsguruer, Aristoteles, Nietzsche og Rudolf 
Steiner. Som i den udbredte mindfulness-
filosofi handler det hos Scharmer om at være 
til stede i nuet, mærke efter og være autentisk 
og tro mod sig selv, ligesom han ikke lægger 
skjul på, at der er en vis grad af religiøsitet 
forbundet med hans teori. Og så bruger han 
konsekvent meditation på sine kurser, for at 
deltagerne skal nå frem til den tilstand af in-
dre ro, der kan forbinde dem til noget højere 
og åbne for det nye. 

Med disse elementer af religiøsitet og spiri-
tualitet deler Scharmer vandene. Nogle bliver 
provokeret, som man for eksempel kunne læse 
i en anmeldelse på websiden Kommunikati-
onsforum i september 2008, hvor Scharmers 
arbejde blev kaldt både ’pseudo-videnskab af 
værste skuffe’ og noget ’makværk’. Andre er 
begejstrede for Scharmers teori – blandt dem 
tæller for eksempel innovations- og ledelses-
forskerne Lotte Darsø og Steen Hildebrandt, 
begge fra Aarhus Universitet, der argumente-
rer, at Scharmers teori er velunderbygget, at 
han har empirien i orden og er metodisk og 
struktureret i sin tilgang til emnet. 

Men hvad enten man er skeptisk eller be-
gejstret for Scharmers tilgang, er det vigtigt at 
forstå, at hans Teori U ikke er et quick fix, der 
i et snuptag kan klare de uddannelsesmæssige 
udfordringer og det behov for forandring, 
som de fleste er enige om, vi står over for. Det 
bliver ifølge Scharmer en lang march at ændre 
de grundlæggende strukturer. Men hans bud-
skab er klart: Fremtiden kalder på ’U-turns’ – 
ikke mindst i uddannelsessystemet. 

”Innovation handler om 
at lære af fremtiden, 
mens den spirer frem. 
Og det er det, jeg vil 
have folk til at se.”

CLAUS OTTO 
SCHARMER
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 

Claus Otto Scharmer er oprindeligt fra Tyskland, 
hvorfra han har sin ph.d. i økonomi og ledelse 
fra Witten-Herdecke Universitetet. Nu er han er 
seniorlektor ved MIT (Massachusetts Institute of 
Technology) og stifter af ELIAS (Emerging Leaders 
for Innovation Across Sectors), som samarbejder 
med 20 ledende organisationer. Målet er at 
skabe prototyper på innovation af systemer, der 
vil bidrage til en mere bæredygtig verden.

Scharmer er deuden stifter af Presencing insti-
tuttet. www.presencing.com

Han er en eftertragtet oplægsholder og facilita-
tor ved konferencer om alt fra uddannelsessyste-
met til verdensøkonomien. Det bringer ham rundt 
i hele verden. Senest har han været i Sydafrika og 
Namibia for at hjælpe med at reformere deres 
sygehusvæsen. I alt har han brugt over 10 år på 
at samle viden og materiale til sine teorier og til 
sin bog ’Teori U’, der udkom i 2007.  
Se www.ottoscharmer.com
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D 
et fosser ud af den enorme 
vandåre, som arbejderne 
ved en fejl har slået hul 
på, og den underjordiske 
byggeplads i Tokyo nærmer 

sig oversvømmelse. De hidkaldte ingeniører 
diskuterer forskellige hydrauliske løsninger 
på problemet, imens de ventende arbejdere 
sveder under deres hjelme. Pludselig former 
en af dem sine hænder som en skål for at 
slukke tørsten med vandet. ”Det smager 
faktisk godt,” siger han og løfter blikket. 
”Kunne man ikke hælde det på flasker og 
sælge det?”

Sådan beskriver en international innova-
tionsforsker, hvordan en stor japansk succes 
med at sælge kildevand blev skabt. Situatio-
nen er et eksempel på det potentiale, som 
begrebet medarbejderdreven innovation rum-
mer. Steen Høyrup Pedersen forklarer:

”De første skridt til fornyelser vokser ofte ud 
af menneskers praktiske viden om og omgang 
med bestemte materialer og arbejdsprocesser. 
Det er dér, i den konkrete arbejdssituation, at 
man første gang undrer sig, og kimen til den 
gode ide bliver lagt.”

Svar på global konkurrence
Medarbejderdreven innovation har da også 
altid eksisteret, men tidligere opstod den mere 
tilfældigt og nærmest på trods af gammeldags 
produktionsformer, hvor værkførere udstak 
ordrer til arbejderne. 

”Historien har masser af eksempler på, at 
almindelige ansatte har skabt nye værdifulde 
ting, men det var ikke noget, man var rigtig 
opmærksom på og fik sat ord og begreber på. 
I dag er arbejdspladsernes innovationskapa-
citet blevet et vigtigt konkurrenceparameter 
i den globale konkurrence, og derfor er man 
begyndt at få øjnene op for medarbejdernes 
innovative potentiale,” siger Steen Høyrup 
Pedersen.

Den nye form for innovation supplerer den 
topstyrede og ekspertdrevne innovation, som 
foregår på universiteter og i virksomheder 
som for eksempel Novo Nordisk, hvor for-
skere gennem lang tid kortlægger et problem 
eller behov og efterfølgende udvikler et nyt 
produkt, der herefter skal ”spredes.”

”Hvis vi kan blive mere opmærksomme på 
almindelige medarbejderes idéer, så ligger der 
et enormt uudnyttet potentiale. Medarbejder-
dreven innovation leder måske ikke til opfin-
delsen af et nyt enzym, sådan som forskernes 
arbejde i laboratorierne kan gøre det, men de 
mange ideer til mindre forbedringer og foran-
dringer, der kommer fra medarbejderne, kan 
løbe sammen og blive til noget stort,” siger 
Steen Høyrup Pedersen.

Farvel til George Gearløs
Danmark har gode forudsætninger for med-
arbejderdreven innovation. Flade organisati-
onsstrukturer og selvstændige medarbejdere, 
der tager ansvar for helheden på en arbejds-
plads, er noget af det, der gøder jorden for 
den gode ide.

”I dag er der ingen enkeltpersoner i mo-
derne virksomheder, som innoverer alene. Det 
er noget, der sker ved at udveksle viden og 
kombinere forskellige videnstyper. Medar-
bejderdreven innovation er et farvel til den 
gamle Georg Gearløs-type, der fik geniale 

idéer på egen hånd, bag lukkede døre i sit lille 
værksted. Han findes ikke mere,” siger Steen 
Høyrup Pedersen. 

Medarbejderdreven innovation opstår 
blandt andet, når faggrupper får lov at mødes 
på tværs. Internt i virksomheden og eksternt 
via besøg hos kolleger i andre virksomheder 
eller på konferencer og messer.

”Jo mere man bevæger sig rundt, jo mere 
erfaring, overblik og viden får man. Det er i 
nogle af de konfrontationer, at dagligdagens 
selvfølgeligheder bliver anfægtet, fordi forskel-
lige personer gør tingene på forskellige måder. 
Variationsmuligheder giver luft til at eksperi-
mentere og gøre eller tænke noget, man ikke 
har gjort før, og så opdager man, hvad der 
fungerer bedre, end det plejer,” siger Steen 
Høyrup Pedersen.

Frirum til at kritisere og fejle
Derfor kræver medarbejderdreven innovation 
også, at det er legalt at fejle og være kritisk 
over for rutiner.

”Der skal være en kultur i den enkelte 
organisation, der støtter op om medarbejder-
dreven innovation. Alle arbejdspladser har en 
række indarbejdede rutiner, som det skal være 
tilladt, at man ind imellem sætter spørgsmåls-
tegn ved. Man må acceptere, at man aldrig 
kan beskrive et job fuldstændigt via procedu-
rer og regler, og netop i det frirum får man 
overskud til at prøve nogle andre ting. Men 
det kræver en kultur, der tør risikere, at man 
nogle gange på kort sigt spilder tiden og laver 
fejl – for det lærer man af på længere sigt,” 
siger Steen Høyrup Pedersen. 
Derfor er der også grænser for, hvor langt 
man kan gå i effektiviseringsbestræbelserne, 
uden at det går ud over innovationskraften 
i den enkelte virksomhed, fortæller Steen 
Høyrup Pedersen.

”Selv populære ledelsesredskaber som 
LEAN, der effektiviserer ved at skære alle 
overflødige pauser og arbejdsgange væk, har 
øje for behovet for frirum til at udvikle nye 
idéer. Organisationsteoretikere er enige om, at 
de performative virksomheder nedsætter de-
res fleksibilitet og evne til at møde nye udfor-
dringer på sigt, hvis virksomhederne skærer al 
det frirum væk, der skaber innovation.”

Giv de ansatte lov til at 
eksperimentere, mødes, 

undre sig og fejle, for 
så rummer arbejdslivet 
et uudnyttet potentiale 

for medarbejderdreven 
innovation, siger forsker 

Steen Høyrup Pedersen.

TRE KILDER TIL 
INNOVATION 

1
MEDARBEJDERNES 
INNOVATIVE KRAFT

STEEN HØYRUP PEDERSEN
Lektor ved Institut for Uddannelse 
og Pædagogik (DPU), Aarhus 
Universitet, hvor Steen Høyrup 
Pedersen for øjeblikket forsker i 
medarbejderdreven innovation.

”Medarbejderdreven 
innovation er et farvel til 

den gamle Georg Gearløs-
type, der fik geniale idéer på 
egen hånd, bag lukkede døre 

i sit lille værksted. 
Han findes ikke mere.”

Af Annette Haugaard

Slip
ideerne løs
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D 
et er ikke velset at voksne 
leger – i hvert fald ikke i 
arbejdstiden. Engang var 
det ligefrem forbudt for 
voksne at lege. Tilbage i 1629 

udstedte den danske konge et forbud imod 
leg. Et forbud, der først blev ophævet igen i 
1845. Det blev legens vilkår i arbejdslivet nu 
ikke stort bedre af, for på det tidspunkt stod 
industrialiseringen med sin effektiviseringslo-
gik klar til at tage over, hvor forbuddet slap.  

Det er tid at gøre op med den modsætning 
mellem leg og arbejde, fortæller ph.d. Ann 
Charlotte Thorsted, der har skrevet ph.d. 
afhandlingen ’Den legende Organisation’. 
Afhandlingen er blevet til i et samarbejde 
mellem Institut for Uddannelse og Pædagogik 
(DPU), Aarhus Universitet og virksomheden 
LEGO, hvor Ann Charlotte Thorsted har 
indsamlet empiri og stået for lege-forløb med 
nogle af virksomhedens ansatte. Hun siger: 

”Det er på tide, at vi tager legen alvorlig. Den 
kan en masse ting – også i forhold til innova-
tion, hvor leg understøtter og skaber meget af 
det, vi søger i innovationen; at vi bryder med 
vante forestillinger og måder at gøre tingene 
på, at vi bliver bedre til at komme udover os 
selv og i kontakt med det nye.”

Leg forbinder os
Leg har således nogle kvaliteter i forhold til 
tidens innovationskrav. Men det kan være 
forbundet med usikkerhed at bevæge sig ind 
i legens univers, så man skal træde varsomt, 
siger Ann Charlotte Thorsted:

”For eksempel lavede jeg en øvelse, hvor 
alle skulle medbringe deres yndlingslegetøj, 
fx en guitar eller en mobiltelefon, som de så 
skiftedes til at fortælle om, hvordan de legede 
med. På den måde bevægede vi os ligeså stille 
ind i legens univers med afsæt i noget trygt 
og velkendt.”

Legen etablerer også et særligt socialt rum. 
Ann Charlotte Thorsted giver et eksempel:

”Vi lavede en kædehistorie, hvor man skiftes 
til at digte videre på en historie. Her kan man 
ikke sidde og forberede sig på at sige noget 
klogt, når det bliver ens tur. Man er tvunget til 
at sætte sig selv på spil i fællesskabet – og vise, 
at det her er man måske ikke verdensmester i. 
Den åbenhed, det at vise sine svagheder sam-
men, skaber automatisk en solidaritet og en 
gensidig tillid. Ja, næsten en særlig slags kærlig-
hed, der opstår gode legekammerater imellem.” 

Det legende fællesskab er en god forudsæt-
ning for innovation:

”Innovation handler ikke om at finde den 
nye Einstein. Det handler om, at vi bliver 
bedre til at forbinde os med hinanden, tænke 
i forlængelse af hinanden, samtidig med at vi 

sætter fantasien fri. Og det kan legen,” siger 
Ann Charlotte Thorsted.

I sit projekt på LEGO kunne hun da også 
konstatere, at medarbejderne faktisk blev mere 
kreative af at lege. Både individuelt og sammen:

”Gruppen af software-udviklere, som var 
med i projektet, kunne pludselig også se 
sig selv som kreative i stedet for kun som 
’computer-nørder’. De turde byde ind i den 
kreative proces, fordi de havde overskredet 
og erfaret sig selv som kreative i legeforlø-

bene. Det betød også, at samarbejdet med 
designerne, der normalt blev betragtet som 
de kreative, ikke længere foregik i to adskilte 
verdener, men som en fælles proces,” fortæller 
Ann Charlotte Thorsted.

Legens ABF
På baggrund af sine studier har Ann Charlotte 
Thorsted formuleret det, hun kalder legens 
ABF. Det betegner tre grundlæggende forud-
sætninger for leg: At vi tager legen Alvorligt, at 
vi tør give os Betingelsesløst hen og at legen er 
baseret på Frihed. 
De tre forudsætninger giver dog ikke altid sig 
selv på en arbejdsplads, hvor der er hierarkier 
og tænkes i effektive løsninger. Ann Charlotte 
Thorsted fortæller, hvordan nogle af lederne 
fx ikke kunne slippe deres vante roller:

”De forsøgte at træde ind i legens univers og 
samtidig bevare deres lederroller. Det fungerer 
ikke. I leg er alle lige. Andre var forbeholdne 
overfor legen. De ville ligesom se legen an og se 
hvor den førte dem hen – om de kunne bruge 
det til noget, før de engagerede sig i den. Men 
så kommer man slet ingen vegne. Man bliver 
nødt til at tage legen alvorligt og engagere sig 
uforbeholdent,” siger Ann Charlotte Thorsted.

Ingen løsning uden forløsning 
Hvis leg skal fungere på en arbejdsplads, skal 
legens natur respekteres og derfor kan leg 
heller ikke uden videre køres i stilling som det 
nyeste managements-værktøj, fortæller Ann 
Charlotte Thorsted.

”Leg kan ikke instrumentaliseres og gøres 
til et redskab vi lige hiver op af tasken, når 
vi skal have innoveret noget. Fokuserer man 
for stærkt på leg som et redskab, der skal løse 
et bestemt problem overser man en vigtig 
pointe; nemlig at leg ikke kan løse noget som 
helst uden først at forløse.”

Og hvad betyder så det?
”Når legen fungerer skaber den en kollektiv 

forløsning i form af det legende fællesskab. På 
det individuelle plan består legens forløsning 
i en særlig indrestyret parathed, som opstår, 
når den enkelte træder ind i legens særlige 
rum. Man skal gribes af legen ellers kommer 
man til at gøre tingene pr. automatik og det 
er der aldrig kommet hverken innovation 
eller god leg ud af.”

Leg på arbejdspladsen 
kan understøtte og skabe 

meget af det, vi søger i 
innovation. Men det kræver, 
at vi overholder legens ABF, 

fortæller forsker.

TRE KILDER TIL 
INNOVATION 

2
LEGENS 

INNOVATIVE KRAFT

Af Peder Holm-Pedersen

ANN CHARLOTTE THORSTED 
Ann Charlotte Thorsted har 
netop forsvaret sin erhvervsPhD 
Den Legende Organisation ved 
Institut for Uddannelse og Pæda-
gogik (DPU), Aarhus Universitet. 

Tag 
legen alvorligt

”Fokuserer man for 
stærkt på leg som et 

redskab, der skal løse et 
bestemt problem overser 

man en vigtig pointe; 
nemlig at leg ikke kan 

løse noget som helst uden 
først at forløse.”

›
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V 
ed morgenkonferencerne 
på den psykiatriske afdeling 
falder svarene hurtigt og 
effektivt, når den behand-
lingsansvarlige overlæge 

fordeler ansvaret for de nye patienter. Men 
når de samme medarbejdere mødes for at 
udvikle en ny arbejdspraksis, er der stille. 
Helt stille. Og i lang tid.

”Jeg har et eksempel på, at der er 12 sekun-
ders tavshed. Det er simpelthen så lang tid. 
Men det er ikke, fordi der ikke sker noget. Det 
er en betydningsfuld og skabende stilhed,” 
siger forsker Katia Dupret Søndergaard.

I forbindelse med sin ph.d.-afhandling fulgte 
hun et voksenpsykiatrisk teams bestræbelser 
på at genfinde mening i arbejdet ved at indføre 
en ny behandlingsform. Hun opdagede, at 
stilhed var en vigtig ingrediens, når innovative 
forandringer tager form på mikroplan.

”Det står i skarp kontrast til klichéen om, at 
innovation altid udspringer af en italesat og 
ordrig udveksling, hvor vi hele tiden skal vi-
dendele, involvere hinanden og netværke. Når 
vi kun kommunikerer med ord, er vi styret 
af, at alt skal have en ordbestemt form. De ord-
løse mellemrum er derimod åbne, og vi får tid 
til at tænke os om og bearbejde indtryk – og så 
opstår muligheden for, at noget nyt kan ske.”

Sprog uden lyd
På det møde i det voksenpsykiatriske team, 
hvor stilheden varer 12 sekunder, har persona-
let inviteret en psykolog. Dagsordenen er åben, 
talerækken uklar, og resultatet er indlednings-
vis tavshed.

”Jeg kan se på mine videooptagelser, at der 
sker noget alligevel. Medarbejderne flytter 
én for én blikket mod psykologen og anråber 
ham som ekspert. Det registrerer han og siger 
’Ja, jeg har ikke rigtig noget i dag’. Den efter-
følgende stilhed åbner situationen og mulig-
gør, at det ikke er ham, men hele gruppen, der 
skal sige noget og kollektivt reflektere over og 
komme med nye idéer til, hvordan de skal tale 
om den nye behandlingsform,” forklarer Katia 
Dupret Søndergaard.

Og det er selve kernen i stilheders innova-
tive kraft.

”Det innovative handler om at gribe 
potentialer og forme dem for at skabe værdi 
for organisationen og dens medarbejdere. 
Det kræver, at man opgiver den styrede 
proces og undgår ’plejer’. Stilheder gør det 
netop muligt at nulstille, hvem der træffer 
beslutninger i de innovative processer. Når 
der ikke er nogen styring, så kan det umulige 
og det utænkelige opstå,” siger Katia Dupret 
Søndergaard, der kalder stilhed for et sprog 
båret af tegn uden lyd.

”Stilhed er et sted, hvor vi kan lære at være 
sensitive på nye måder, hvor man kan sanse 
på mange planer og undersøge, hvilke sanser 
det er vigtigst at bruge, når vi skaber idéer. 
Vi er opdraget til at tænke krop og intellekt 
hver for sig, men når vi kun er innovative med 
vores intellekt, reducerer vi mulighederne for 
at anerkende de inspirationer, der foregår på 
andre planer end de sproglige.”

Plads til andre værens-former 
Ifølge Katia Dupret Søndergaard kræver det 
mod at bruge stilhed i forandringsprocesser, 

fordi stilhed er potentialitet og derfor også 
usikkerhed. 

”Man kan ikke prædefinere, hvilke effekter 
en stilhed skal have. På det punkt er der et 
skisma mellem innovation og effektivitet. Vi 
kan godt have et ønske om at ville noget, men 
der er så meget, som vi ikke kan kontrollere 
undervejs. Innovation starter ikke med en 
beslutning og slutter ikke med et resultat. In-
novation starter med en drøm og slutter med 
praktiske forhandlinger.” 

Selvom effekten af stilhed netop vokser ud af 
det retningsløse, så er innovation i sig selv en 
form for ramme.

”Hvis man arbejder med innovation, så er 
der jo en retning, nemlig at vi skal skabe noget 
andet end det, vi allerede har. Teamet, jeg 
fulgte, var fælles om at ville noget nyt, men de 
havde ikke på forhånd aftalt, at de skulle være 
stille, og at der skulle komme noget bestemt 
ud af stilheden. Den opstod bare og blev stilti-
ende accepteret som en del af processen.”

Katia Dupret Søndergaards forskning viser, 
at stilhed skal have en organisatorisk forank-
ring, hvis den skal have en effekt.

”Det nytter ikke noget, at den enkelte med-
arbejder bare beslutter med sig selv, at nu vil 
jeg være stille hver tirsdag morgen. Man må 
have en fælles forståelse i organisationen for, at 
stilhed har et potentiale. Traditionelt vil man 
måske hidkalde en ekspert, som fortæller, at 
potentialet er der. En anden måde er ganske 
enkelt at prøve det af og øve sig i at være sam-
men på en ny måde.”

Katia Dupret Søndergaard foreslår, at man 
for eksempel indretter et fysisk refleksionsrum 
eller lægger stilhed ind i mødekulturen. Men 
det er ikke gjort med at være stille:

”Når vi tænker stilhed sammen med innova-
tion, er det vigtigt, at man samler op på stilhe-
den og lader folk vise, hvilke inspirationer de 
får i stilheden. Stilhed er ikke en antisnakke-
kampagne, men handler om at give plads til 
andre professionelle værensformer og nye 
måder at skabe viden og innovation på.” 

Innovation handler ikke kun 
om ordrige videnudvekslinger 

og networking. 
Det handler også om stilhed. 
Ordløse mellemrum i den 
menneskelige interaktion 

rummer et overset innovativt 
potentiale, fortæller Katia 

Dupret Søndergaard.

TRE KILDER TIL 
INNOVATION 

3
STILHEDENS 

INNOVATIVE KRAFT

KATIA DUPRET SØNDERGAARD 
Adjunkt i organisationspsyko-
logi ved Institut for Uddannelse 
og Pædagogik (DPU), Aarhus 
Universitet forsker bl.a. i stilheder 
og sensitivitet i forbindelse med 
teknologianvendelse.

”Stilheder gør det netop 
muligt at nulstille, hvem 

der træffer beslutninger i de 
innovative processer. Når 
der ikke er nogen styring, 
så kan det umulige og det 

utænkelige opstå.”

Af Annette Haugaard

Shhh!
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En ny forskningsrapport om sko-

lehaver har netop set dagens 

lys. ’Haver til Maver’ viser nogle 

konkrete sundhedspædagogiske 

muligheder i naturen. 'Haver 

til Maver' er desuden et under-

visningstilbud, hvor maden og 

smagen, dvs. kvaliteten og æste-

tikken, såvel som naturoplevelsen 

spiller en afgørende rolle. Den 

grundlæggende pædagogiske 

idé er at støtte børnenes læring 

og kompetenceudvikling i frie, 

autentiske og bæredygtige ram-

mer, så deres håndtering af og 

bevidsthed om gode, økologiske 

råvarer, natur og madlavning 

skærpes.  Karen Wistoft, lektor 

ved Institut for Uddannelse og 

Pædagogik (DPU), leder forsk-

ningsprojektet, som udføres i 

samarbejde med Aarstiderne. 

Rapporten kan købes på info@
aarstiderne eller downloades på 
www.dpu.dk/om/kawi

FORSKERE VIL 
BYGGE BRO 
MELLEM TEORI 
OG PRAKSIS
Et stort tværfagligt forsknings-

projekt skal finde frem til, hvilke 

indsatser der kan bygge bro mel-

lem teori og praksis på professi-

onsuddannelserne. Til efteråret gør 

forskerne status på projektet og 

inviterer i den forbindelse til konfe-

rencen ’Brobygning mellem teori 

og praksis’. Her bliver projektets 

foreløbige resultater præsenteret, 

ligesom forskerne kommer med 

en række anbefalinger til hvilke 

indsatser, der skal sættes i gang. 

Konferencen skal skabe dialog 

mellem forskere, undervisere, 

studerende og praktikvejlede-

re. Drivkræfterne bag projektet og 

konferencen er bl.a. lektor Lisbeth 

Haastrup og professor Per Fibæk 

Laursen, begge fra Institut for Ud-

dannelse og Pædagogik (DPU), 

Aarhus Universitet. Konferencen 

finder sted torsdag den 29. sep-

tember kl. 9.30-16.30 på Institut for 

Uddannelse og Pædagogik (DPU), 

Aarhus Universitet, Tuborgvej 164, 

2400 København NV  

KORT NYT 

HANNE 
LØNGREEN ER NY 
INSTITUTLEDER PÅ 
INSTITUT FOR 
UDDANNELSE 
OG PÆDAGOGIK 
(DPU)

HAVER TIL MAVER 
– PÆDAGOGISK KOBLING 
AF SKOLEHAVER, MAD OG 
NATURFORMIDLING

1. juli tiltrådte lektor Hanne 

Løngreen stillingen som institutleder 

for det nyoprettede Institut for Ud-

dannelse og Pædagogik (DPU), 

Aarhus Universitet. Hun kommer fra 

en stilling som prodekan for uddan-

nelse ved Humaniora på Køben-

havns Universitet. Hanne Løngreen 

skal stå i spidsen for Aarhus Uni-

versitets fokuserede satsning på 

forskning i dagtilbud, grundskolen 

og livslang læring ved Institut for 

Uddannelse og Pædagogik (DPU). 

Desuden skal hun videreudvikle 

instituttets uddannelser i tæt dialog 

med aftagerne.

›

DPU SKIFTER 
NAVN TIL 
INSTITUT FOR 
UDDANNELSE 
OG PÆDAGOGIK 
(DPU)
DPU har ligesom resten af Aarhus 

Universitet været gennem en større 

omstruktureringsproces og er nu 

blevet del af Arts, der har tre institut-

ter tilknyttet, herunder Institut for 

Uddannelse og Pædagogik (DPU). 

80 NYE MASTER-
STUDERENDE 
STARTER PÅ 
MASTERUDDAN-
NELSEN I POSITIV 
PSYKOLOGI
En ny masteruddannelse i positiv 

psykologi har set dagens lys. Og inte-

ressen og ansøgerantallet har været 

overvældende.  80 nye studerende 

starter til september – 40 i Køben-

havn og 40 i Aarhus. Det er det største 

optag på en enkelt masteruddannel-

se nogensinde på Institut for Uddan-

nelse og Pædagogik (DPU), Aarhus 

Universitet. På uddannelsen under-

viser bl.a. Frans Ørsted, Nina Tange, 

Hans Henrik Knoop og Ib Ravn.

OVERSKUD ER DET NYE 
STATUSSYMBOL FOR 
VELSTILLEDE FAMILIER
Ny forskning gør op med gængse 

forestillinger om rigmandsfamilier, 

der forsømmer deres børn, fordi de 

går mere op i karriere og dyre biler. 

Frem for at udvise velstand og ma-

terialisme handler det for mange 

velstående familier i dag om at 

demonstrere overskud og engage-

ment i børnene, deres skolegang 

og forældreaktiviteter. En ny ph.d.-

afhandling fra Institut for Uddan-

nelse og Pædagogik (DPU), Aarhus 

Universitet, viser, at mødrene fra de 

velstillede familier opgiver karrieren 

for i stedet at investere enorme 

mængder tid og ressourcer i deres 

børn og deres skolegang. 

ISTO
C

K
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Igen i år var der stor søgning til 

Bacheloruddannelsen i Uddan-

nelsesvidenskab i både Køben-

havn og Aarhus. Det første hold 

af studerende startede sidste år, 

og i år har endnu flere søgt ind på 

uddannelsen. I alt har 628 søgt 

om optagelse på uddannelsen – 

heraf har 262 søgt uddannelsen 

som første prioritet. I alt er der tale 

om en stigning i ansøgertal på 83 

procent i forhold til sidste år. Der 

optages i alt 125 i Aarhus og 125 i 

København.  

Læs mere om Uddannelsesvidenskab 
og adgangskvotienter på 
www.dpu.dk/bachelor 

 - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 

DPU PÅ FACEBOOK
Følg med og deltag i de faglige 

debatter, del erfaringer med an-

dre studerende og kolleger inden 

for det pædagogiske felt, find 

tidligere studiekammerater, lav et 

opslag til væggen, læs nyheder, 

tjek kommende arrangementer 

og se videoer. Vær med til at 

gøre DPU's Facebook-side til det 

fælles faglige og sociale møde-

sted for alle med aktier i pæda-

gogik og uddannelse og Institut 

for Uddannelse og Pædagogik 

(DPU), Aarhus Universitet. 

 

Gå ind på www.dpu.dk og klik på 

Facebook-ikonet på forsiden

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 

FRA ARKIVET 
– PAUL RICOEUR PÅ DPU
Paul Ricoeur, der døde i 2005, var 

en af det 20. århundredes store 

franske filosoffer. I 2003 holdt den 

dengang 90-årige Ricoeur fore-

læsning i en fyldt festsal på det 

daværende Danmarks Pædago-

giske Universitet om ‘Gavens pa-

radoks’: Kan vi i dag overhovedet 

forstå, hvad det vil sige at give 

uden at opfatte gaven som en 

vare, der skal sælges eller byttes, 

forstår vi at anerkende hinanden 

uden at gøre det af frygt? 

Nu kan du se forelæsningen og 

downloade den som lydfil eller 

tekstfil på www.dpu.dk/ricoeur 

 
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 

HVORDAN BLIVER BØRN 
SKOLEPARATE?
I LUDVI-projektet har en række for-

skere sammen med en designer 

undersøgt det fysiske og sociale 

læringsmiljø i daginstitutioner i 

sammenhæng med børns parat-

hed til skolen. Se præsentationer 

fra den afsluttende konference, 

læs artikler og kronikken ‘Skal vi 

virkelig have burbørn?’ og se bil-

ledgalleri fra en børnehave, hvor 

rummet blev designet og indrettet 

for at skabe bedre muligheder for 

fordybelse og fælles opmærk-

somhed: ‘Dig, mig – om noget’. 

Klik ind på: www.dpu.dk/ludvi 

FIND DET PÅ 
WWW.DPU.DK

Aarhus Universitet har besluttet at 

udvikle og ansøge om en uddan-

nelsesmodel, der giver personer 

med en professionsbachelorud-

dannelse som lærer mulighed for 

at videreuddanne sig med henblik 

på at opnå psykologautorisation. 

Uddannelsesmodellen består over-

ordnet af en 2-årig kandidatuddan-

nelse og en efterfølgende 1½-årig 

masteruddannelse (betalingsud-

dannelse). Adgangskravet er mini-

mum to års relevant erhvervserfa-

ring. Der er tale om to selvstændige 

uddannelser, der tilsammen udgør 

et fagligt progressionsforløb, som 

kvalificerer til påbegyndelse af 

autorisationsforløbet for psykolo-

ger. Den nye kandidatuddannelse 

forventes udbudt første gang 1. 

september 2013 og den nye ma-

steruddannelse 1. september 2015. 

STOR SØGNING OG 
ADGANGSBEGRÆNSNING PÅ 
FIRE KANDIDATUDDANNELSER 
De pædagogiske kandidatud-

dannelser har for første gang 

været nødt til at afvise kvalifice-

rede ansøgere på alle fire ud-

dannelser. I år er der adgangs-

begrænsning på pædagogisk 

psykologi, pædagogisk socio-

logi, pædagogisk antropologi 

og generel pædagogik. Det er 

første gang, adgangsbegræns-

ningen træder i kraft på generel 

pædagogik. 

Læs mere om uddannelserne 
og se alle adgangskvotienter på 
www.dpu.dk/kandidat.

LUDVI-projektet 
undersøger det 
fysiske og sociale 
læringsmiljø i dagin-
stitutioner i sammen-
hæng med børns 
skoleparathed.

‹

ENDNU STØRRE 
SØGNING TIL 
BACHELORUD-
DANNELSEN I 
UDDANNELSES-
VIDENSKAB I ÅR

AARHUS UNIVER-
SITET VIL GIVE 
LÆRERUDDAN-
NEDE MULIGHED 
FOR AT OPNÅ 
AUTORISATION 
SOM PSYKOLOG
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Af  Peder Holm-Pedersen

I 
nteraktive skoletavler afløser 
skolekridt og tavlesvamp i de danske 
skoler. Små robotsæler giver alzhei-
merpatienter tryghed og nærvær på 
danske plejehjem. Og elektroniske 

patientjournaler holder styr på patienters ve 
og vel i det danske sygehusvæsen. 

Skulle du være i tvivl, så er teknologisk 
innovation og inddragelsen af velfærdstek-
nologier for længst udråbt som vejen, der 
skal lede den danske velfærdsstat sikkert ind i 
fremtiden. Et projekt og en vision, der møder 
stor politisk opbakning. Ikke bare på det reto-
riske plan, hvor der næppe findes en politiker, 
der ikke selv i søvne kan fremstamme ordene 
’teknologisk innovation’, når der spørges til 
fremtidens løsninger. Der er også økonomi 
bag ordene. Eksempelvis afsatte Finansmini-
steriet i 2009 tre milliarder kroner til ABT-
fonden (Anvendt Borgernær Teknologi), der 
frem til 2015 skal investere de mange penge 
i projekter, der udvikler nye måder at bruge 
teknologi på i den offentlige sektor.

Fremtiden ser med andre ord lys ud, hvis 
man er til teknologi og innovation. Og det er 
Cathrine Hasse, der er professor mso (med 

særlige opgaver) ved Institut for Uddannelse 
og Pædagogik (DPU), Aarhus Universitet. 
Alligevel er hun ikke uforbeholdent begejstret 
for den aktuelle tilgang til innovation:

”Vi fokuserer for ensidigt på det rent tek-
nologiske aspekt af innovation og risikerer at 
glemme de mennesker, professionsudøverne, 
der skal arbejde med velfærdsteknologierne og 

virkeliggøre innovationen. Vi bliver ikke ver-
dens mest innovative velfærdsstat, bare fordi 
vi investerer i teknologi. Vi må også investere 
i viden om, hvordan teknologierne ændrer 
professionernes praksis og udfordrer deres 
traditionelle faglighed,” siger Cathrine Hasse. 

Hun står i spidsen for et nyt stort forsk-
ningsprojekt, Technucation, der har fokus 
på samspillet mellem teknologi og profes-
sionernes fagligheder og spørgsmålet om, 
hvordan fremtidens uddannelser for lærere og 
sygeplejersker skal udvikles i lyset af velfærds-
teknologiernes indtog i dagligdagen.

En aura af innovation
Cathrine Hasse har længe beskæftiget sig med 
samspillet mellem kultur, teknologi og inno-
vation og har i flere sammenhænge analyseret, 
hvordan vores forestillinger om innovation er 
betinget af en række kulturelle forhold. Hun 
taler om kulturelle selvfølgeligheder:

”De kommer bl.a. til udtryk i form af den 
selvfølgelighed, hvormed vi knytter vores 
forestillinger om innovation til det teknolo-
giske felt. Vi anerkender og forstår umiddel-
bart teknologiske apparater som innovative, 
hvorimod andre fænomener har svært ved at 
komme i den kategori – som om innovatio-

Teknologisk innovation er udråbt som vejen til fremtiden for den danske 
velfærdsstat. Men vi risikerer at miste innovationens fulde potentiale, hvis 

vi tror, at innovation nødvendigvis skal lugte af teknologi. Nogle gange kan 
en sort affaldssæk også gøre det.

INNOVATIONEN 
LIDER AF 

teknologifetichisme

”Hvis ikke du ukritisk 
omfavner teknologierne, 
risikerer du nemt at blive 

mødt med reaktionen: ’nåhh, 
er du gammeldags og imod 

udvikling?’ Men det kunne jo 
også bare være, at man havde 

nogle andre erfaringer og 
ideer om, hvordan den faglige 
udvikling kunne udformes.”

›
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nen er indbygget i artefakterne selv frem for i 
det, vi gør med dem i den praktiske virke-
lighed. Teknologiske artefakter er nærmest 
omgivet af en aura af innovation.” 

 Den tætte sammenkobling mellem tek-
nologi og innovation har nogle uheldige 
konsekvenser.

”Det giver et meget begrænset billede af, 
hvad innovation i virkeligheden er og kan 
være. Hvis vi definerer innovation bredt, som 
det at skabe noget nyt, der har en værdi, så 
må vi søge bag om de kulturelle selvfølgelig-
heder og stille spørgsmålet: Nyt og værdifuldt 
for hvem, i hvilke situationer og i forhold til 
hvad?,” siger Cathrine Hasse og fortæller, at 
når det drejer sig om velfærdsteknologier skal 
den innovative værdi måles på teknologiernes 
evne til at indgå i og udvikle den professio-
nelle praksis, så faglige mål bedre kan nås. 

”I det perspektiv indbefatter innovation 
pludselig en masse andre og mere kompli-

cerede forhold end det enkelte teknologiske 
artefakt, for så må man også medtænke alle 
de menneskelige, sociale, faglige og øvrige 
teknologiske forhold, som udgør den prakti-
ske virkelighed, hvor innovationen skal vise 
sit værd. De forhold kommer man nemt til at 
overse og underprioritere, når man tror, at de 
teknologiske artefakter i sig selv er bærere af 
innovation. Et teknologisk produkt kan aldrig 
være en innovation i sig selv.” 

Nu bare med ny teknologi
Som et konkret eksempel peger Cathrine Hasse 
på de interaktive tavler, også kaldet Smart-
boards, som mange skoler har investeret i.  

”Det blev fra starten betragtet som et selv-
indlysende faktum, at disse tavler var et in-
novativt skridt på vejen mod fremtidens skole. 
Ingen spurgte, hvorfor tavlerne egentlig var 
en innovation i en uddannelsesmæssig sam-
menhæng. Kun ganske få havde undersøgt og 

forsket i, hvordan tavlerne fungerede i praksis, 
og hvilke nye faglige og didaktiske muligheder 
de gav, inden man investerede i dem. Og så 
kan man jo spørge sig, hvad det egentlig var 
for en innovation, man købte? Det var ikke en 
innovation, der var knyttet til det faglige; at 
man kunne opfylde nye faglige mål, men alene 
en teknologisk innovation,” siger Cathrine 
Hasse og fortæller, hvordan man forestillede 
sig, at den teknologiske innovation i sig selv 
ville resultere i faglige gevinster og nye værdi-
fulde måder at undervise og lære på. 

”Men så enkelt er det ikke,” siger hun. ”Man 
glemte det faglige perspektiv og læreren, der 
skal bruge tavlerne. De fleste lærere har selv-
følgelig fået et hurtigt kursus i, hvordan man 
tænder og slukker, og hvad tavlerne rent tek-
nisk kan, men de færreste er blevet undervist 
i, hvordan man indholdsmæssigt kan bruge 
tavlerne til at opnå faglige mål. Der er også 
meget lidt fokus på, at artefakter også har ef-

TEKNOLOGISK 
INNOVATION
Vi må ikke glemme 
mennesket i den 
teknologiske in-
novation. Et for stort 
fokus på den rene 
teknologi kan skygge 
for mange frugtbare 
perspektiver og inno-
vative praksisser.

P
O
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fekter. Dvs., at inddragelsen af teknologi ikke 
bare løser et problem, men også ændrer den 
faglige praksis; lærernes arbejde, deres måde 
at forberede sig på og organisere undervisnin-
gen,” siger Cathrine Hasse.

Derfor har hun og hendes kolleger også set 
mange og meget forskellige eksempler på, 
hvordan tavlerne bliver brugt i praksis:

”Der er enkelte selvlærte superbrugere, der 
har udviklet interessante undervisningsforløb 
og virkelig udnytter teknologiens potentiale. 
Men der er også mange, der mest bare føler, 
at tavlerne er noget, de bør bruge en gang 
imellem for ikke at være gammeldags, og 
så begrænser brugen sig for det meste til at 
tegne lidt på billederne, hente lidt fra nettet og 
måske bruge lidt power point. I forhold til en 
traditionel tavle er det jo stort set det samme – 
nu bare med ny teknologi. Og hvor er så egent-
lig innovationen?” spørger Cathrine Hasse.

Technucation
Betyder det, at Cathrine Hasse er en teknologi-
fjendsk maskinstormer, der helst så et velfærds-
samfund og en verden uden teknologi? Så 
langt fra:

”Teknologi er fantastisk og kan være med til 
at løse en masse af vores problemer. Men hvis 
teknologiernes potentiale skal udfoldes, kræ-
ver det, lidt paradoksalt formuleret, at vi også 
investerer i mennesker og andre ikke-tekno-
logiske forhold. Den teknologiske innovation 
må ikke kun ske på teknologiens præmisser. 
Den skal være styret af faglige mål og vokse 
ud af de praktiske og faglige problemer, som 
lærerne, sygeplejerskerne og de andre profes-
sionsudøvere møder i deres hverdag,” siger 
Cathrine Hasse. 

Derfor skal der et lag mere med i den tekno-
logiske innovationsproces, nemlig dem, der 
arbejder med teknologierne til hverdag. 

”Det er sygeplejerskerne, lærerne og pleje-
personalet, der skal være drivere i udviklingen 
af teknologierne. Det er deres hverdagser-
faringer med teknologien, der skal i spil og 
definere de problemer, som teknikerne skal 
finde løsninger på.”

Derfor må professionsudøverne lære at 
forholde sig til teknologi. Det udfordrer deres 
traditionelle faglighed og kræver nyt input i 
uddannelserne:

”Med teknologiens indtog i velfærdsprofes-
sionerne ser vi nogle store clashes i professio-
nernes fagligheder, der traditionelt har været 
centreret omkring den menneskelige relation. 
Her kommer teknologien ind som noget nyt, 
velfærdsprofessionerne skal lære at forholde 
sig til.  Vi må indbygge mere viden om de her 
processer i professionsuddannelserne, så de 
lærer at gå bag om de kulturelle selvfølge-

ligheder og vurdere teknologierne i forhold 
til det, der er formålet med deres arbejde. At 
finde ud af, hvordan det kan gøres, er netop et 
af de store formål med vores Technucation-
projekt,” siger Cathrine Hasse. 

’Nåhhh, er du gammeldags?’
Skal den teknologiske innovation udfoldes til 
fulde, handler det ikke kun om at uddanne 
personalet. Det kræver også en anerkendelse 
af, at brugen af ny teknologi også er forbundet 
med nye problemer i praksis. 

”Jeg siger med vilje problemer og ikke 
udfordringer, som det ellers hedder på new 
speak, for der er ofte tale om reelle proble-
mer, når ny teknologi skal tages i anvendelse. 
Problemer, som besværliggør medarbejderes 
arbejde. Ofte er det svært at sætte ord på 

problemerne, fordi de nye teknologier som en 
kulturel selvfølgelighed betragtes som vejen 
frem. Hvis ikke du ukritisk omfavner tekno-
logierne, risikerer du nemt at blive mødt med 
reaktionen: ’nåhh, er du gammeldags og imod 
udvikling?’ Men det kunne jo også bare være, 
at man havde nogle andre erfaringer og ideer 
om, hvordan den faglige udvikling kunne 
udformes,” siger Cathrine Hasse.

På den måde er der en masse indsigter og 
praktiske erfaringer med teknologierne, der 
aldrig kommer frem i lyset.

”Vi skal lære at se den menneskelige faktor 
som en ressource i den innovative proces og 
ikke som et problem, der står i vejen for den 
teknologiske udvikling. Når folk påpeger 
problemer, skal de ikke affejes som gamle 
brokhoveder, der er imod al teknologi. De skal 
lyttes til og inddrages. Deres praktiske og fag-
lige erfaringer med teknologien udgør en kilde 
til videreudvikling,” siger Cathrine Hasse.

En sort affaldssæk
Frygten for at blive udpeget som ’gammeldags’ 
betyder, at mange af de innovative krumspring, 
som folk gør i deres daglige omgang med 
teknologien, forbliver i det skjulte. 

”Der sker megen nytænkning og innovation, 
når folk gør noget, som de ikke må. Når de 
gør noget, som ikke er velset i henhold til 
de kulturelle selvfølgeligheder, der præger 
arbejdspladsen. For eksempel det at man 
ikke altid bruger de teknologiske apparater, 
fordi de i visse situationer er for besværlige at 
bruge. I stedet har folk udviklet nogle andre 
ikke-teknologiske måder at klare opgaverne 
på. Men det holder man i det skjulte. På den 
måde skygger vores teknologiske opfattelse af 
innovation for, at en masse frugtbare perspek-
tiver og innovative praksisser kommer frem i 
lyset,” siger Cathrine Hasse.

Hun fortæller bl.a. om sine observationer af 
sygeplejersker, der i deres daglige arbejde, skal 
benytte en masse teknologiske apparater. Men 
nogle gange har sygeplejersker bare travlt, og 
så er der nogen, der gør noget, som de ikke må.  
Et konkret eksempel: En patient, der ikke selv 
kan komme ud af sengen, har gjort sin seng 
våd og skal have skiftet sengetøjet. I stedet 
for, som det er kutyme, at tilkalde portører og 
køre hele det tekniske hejseapparat i stilling 
går sygeplejersken ganske enkelt ud i køk-
kenet og henter en sort affaldssæk. Hun får 
patienten lirket op på posen og ved at dreje 
patienten først til den ene og så til den anden 
side, kan hun få skiftet sengetøjet.

”Det kan godt være, at det ikke var helt efter 
bogen, men det var hurtigt, effektivt og ganske 
innovativt. Den type handlinger foregår hele 
tiden rundt omkring på arbejdspladserne, når 
medarbejderne uden at påkalde sig opmærk-
somhed forsøger at overkomme nogle af de 
vanskelige situationer, som de teknologiske 
hjælpemidler skaber. Der ligger et stort innova-
tivt potentiale i at få disse praksisser frem i lyset, 
så de kan videreudvikles,” siger Cathrine Hasse.

”Det første skridt i den bevægelse er at få gjort 
op med vores vante forestillinger om, hvordan 
værdifuld innovation ser ud. Det behøver ikke 
nødvendigvis at lugte af teknologi for at kunne 
gøre en faglig og værdifuld forskel.” 

”Vi bliver ikke verdens mest 
innovative velfærdsstat, bare 
fordi vi investerer i teknologi. 
Vi må også investere i viden 
om, hvordan teknologierne 

ændrer professionernes 
praksis og udfordrer deres 

traditionelle faglighed.” 
Cathrine Hasse

CATHRINE HASSE
Professor mso ved Institut for Ud-
dannelse og Pædagogik (DPU), 
Aarhus Universitet. Hun forsker i 
samspillet mellem læreprocesser, 
kultur, teknologi og innovation 
og står aktuelt i spidsen for forsk-
ningsprojektet Technucation. Se 

www.dpu.dk/technucation.
Cathrine Hasse har netop udgivet bogen Kulturanaly-
ser i organisationer på forlaget Samfundslitteratur.
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Fra at være symbol på menneskets frihed er kreativitet blevet en 
disciplin, vi alle er tvunget til at mestre og innovation er reduceret 

til et spørgsmål om penge, fordi nationens velstand er i fare. 
Lektor Steen Nepper Larsen giver et rids over 

kreativitetens idéhistorie og minder om, at evnen til at 
tænke innovativt gødes bedst med kendskab til fortiden. 

En nation af 
kreativitetsslaver
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Af Carsten Henriksen

K 
reativitet kommer af det 
latinske ’creare’ og betyder ’at 
skabe’. Innovation kommer 
af det latinske ’innovare’ og 
betyder ’at forny’. I dag skal 

det, vi skaber, helst være nyt – og helst ting, 
produkter eller serviceydelser, som nogen 
vil købe. Og allerhelst nogen i andre lande. 
Innovationsbølgen skyller hen over danskerne 
med en sådan kraft, at vi ifølge lektor Steen 
Nepper Larsen, Aarhus Universitet, udsættes 
for to alvorlige kortslutninger. Den ene reduce-
rer innovation til opfindelse, produktion og 
salg af nye varer, hvor det også kunne handle 
om at finde på nye måder at gøre tingene 
på eller skabe noget skønt eller nyttigt.  Den 
anden ser innovation som kontrast til fortiden, 
hvor det snarere burde handle om kontinuitet 
og nænsom omgang med historien. 

De begrebslige kortslutninger skyldes, at 
vi er under pres. Krisen kradser. Den eneste 
disciplin, hvor vi efter sigende har en chance 
i den globale konkurrence, er den, der går 
ud på at få gode idéer. Vi ved det, og skulle 
vi have glemt det, får vi det at vide igen og 
igen. Refrænet i denne opsang er blevet en 
landeplage, der har gjaldet ud over nationen, 
lige siden vi begyndte at udskibe produk-
tionen til lavtlønslande. Og selvfølgelig er 

der noget om snakken. Men i vores iver efter 
innovation glemmer vi, at det også kunne 
handle om at få idéer til, hvad der kunne 
være godt for mennesket.

 ”I dag er kreativitet noget, vi har fået for, li-
gesom lektier. Det er blevet obligatorisk, noget 
vi er forpligtet til, hvor det i det 20. århundre-
de var noget, der skulle gøre os frie. Kreativitet, 
der ikke er økonomisk profitabel, eller som 
ikke arbejder målrettet på at blive det, døm-
mes ude”, mener Steen Nepper Larsen. 

Den dominerende måde at forstå kreativitet 
og innovation på i dag kobler begreberne 
sammen i en økonomisk trepunktslogik: 

”Kreativiteten skal generere gode idéer, der 
skal føre til udvikling af innovative produkter, 
der så skal ’launches’ på markedet. Kun for så 
vidt det lykkes at omsætte kreativiteten til en 
vare – et produkt eller en serviceydelse – man 
kan tjene på, er det kreative noget værd, ja 
kun da er der overhovedet tale om kreativitet. 
Det er denne ”creativity – innovation – pro-
duct launch”-logik, som både virksomheder 
og forvaltningssystemer opererer ensidigt ud 
fra”, mener Steen Nepper Larsen.

Menneskets gådefuldhed
Men man kunne jo også tænke kreativitet på 
en anden måde, foreslår han. 

”Man kan se det som menneskers evne til i 
bestemte situationer og på bestemte foran-

ledninger at gennemføre noget afgørende 
andet, vride noget nyt ud af det gamle, tænke 
divergent, vove noget, bryde med konven-
tioner, bryde med chefen, bryde med i går 
og have øje for i morgen – altså som en blot 
og bar besyngelse af det forhold, at der kan 
indtræffe noget, som verdens øjne ikke har set 
før – og som vel at mærke ikke behøver være 
bundet til den store test på markedet. Denne 
besyngelse svarer til at besynge menneskets 
gådefuldhed og det talent for at overraske, 
som man i vidensøkonomien så gerne vil 
fremelske og dressere. Men det er jo imod ›

KREATIVI-
TETENS FIRE 
FLYTTEDAGE 
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 

Idéhistorisk set har den 
vestlige verdens begreber 
om ’kreativitet’ ifølge Steen 
Nepper Larsen flyttet sig 
afgørende fire gange:

GUDS 
MONOPOL 
PÅ AT SKABE 
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 
I den kristne kulturkreds er Gud 
blevet tænkt som den tran-
scendente instans, der skabte 

hele verden ud af ingenting 
– ’creatio ex nihilo’. Gud har 
også skabt mennesket, og 
selvom dets privilegium er at 
være skabt i Guds billede, kan 
mennesket ikke skabe noget 
principielt nyt. Den samme 
tanke gør sig gældende i den 
antikke græske filosofi. Hos 
Platon genanvender menne-
sket de guddommelige idéer, 
når det fremstiller ting, og hos 
Aristoteles er den menne-
skelige frembringelseskunst 
efterligning af  naturen.

RENÆS-
SANCEN: 
Menneskets 
værdighed 
(ca. 1500)

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 
Renæssancefilosofferne 
betoner, at ganske vist er 
mennesket skabt af Gud, 
men det er samtidig kronen 

på skaberværket. Mennesket 
er derfor en slags ’stand in’ 
for Gud i verdslig udgave, 
udstyret med evnen til og 
muligheden for at hæve 
sig over naturen og skabe 
nyt – vel at mærke inden for 
rammerne af den gud-
dommelige verdensorden. I 
renæssancen formuleres for 
første gang tanken om, at 
mennesket står på egne ben 
og har en særlig værdighed.  

Renæssancefilosoffen Pico 
della Mirandola lader i skrif-
tet ’Menneskets værdighed’ 
(1486) Gud holde en tale 
til mennesket, der udtrykker 
periodens optimistiske men-
neskesyn:

”De øvrige skabningers natur 
begrænses og defineres af 
love, der er foreskrevet af 
os. Du holdes ikke tilbage af 
nogle uovervindelige skran-
ker, men skal selv bestemme 
din natur i overensstem-
melse med din egen frie 
vilje, i hvis varetægt jeg har 
overgivet dig”. PICO DELLA MIRANDOLA

”Tilsyneladende skal vi 
altså leve af eksport af 

gode idéer og lønsomme 
tanker – idéer og tanker 

der netop kun opfattes som 
gode og lønsomme, hvis de 
kan eksporteres og styrke 

betalingsbalancen.”
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LUDWIG VAN 
BEETHOVEN

ROMANTIK: 
Det skabende geni 
(ca. 1800)

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 
Gradvist forrykkes det filosofi-
ske menneskesyn fra menne-
sket som skabt væsen til men-
nesket som skabende væsen. 
Mod slutningen af 1700-tallet 
taler filosoffen Immanuel 
Kant om menneskets særlige 
'skaberkraft' og 'indbildnings-
kraft', der i den romantiske 
filosofi omkring 1800 betones 
yderligere: Den virkelige ska-
berkraft finder man hos geniet, 
kunstneren og andre særligt 
beåndede enere. 

Steen Nepper Larsen:
”På Kants tid – oplysningstiden 
– skal mennesket bruge sin ind-
bildnings- og skaberkraft til at 
øge sin viden, sin forestillings-
evne og sin etiske sensibilitet. 
Selv om der er store forskelle, 
delte oplysningsfilosoffer og 

romantikere drømmen om, 
at mennesket af egen kraft 
kunne rejse sig ud af sin 
naturbundethed. Mennesket 
er andet end forudbestemt 
natur, og dets kreative opgave 
er at realisere sin frihed og sit 
potentiale for det uforudsige-
lige. Ligesom Münchhausen, 
der sad fast i sumpen, men 
hev sig selv op ved håret, skal 
mennesket bruge sin kreativitet 
som motor til at komme op af 
natursumpen”. 

HUMANISTISK 
PSYKOLOGI: 
Kreativitet som 
almenmenneskeligt 
potentiale 
(1900-tallet)

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 
Alle mennesker har et 
kreativt potentiale med 
mulighed for at ændre sit liv. 
Den tanke er gennemgående 

i 1900-tallets humanistiske 
psykologi. Især perioden 
1940’erne -1960’erne er rig 
på variationer over det tema, 
at mennesket som individ ikke 
er forudbestemt til at blive li-
gesom sine forfædre eller til at 
gøre, som det bliver bedt om 
eller opdraget til af samfundet 
og dets institutioner. 

Sideløbende øges forestillin-
gen om, at der er samfunds-
mæssigt behov for denne 
kreative kraft. Det er ikke 
længere geniet eller kunst-
neren, men i stigende grad 
ingeniøren og entreprenøren, 
der skal skabe ny teknologi, 
nye opfindelser og nye orga-
niseringsformer. Skabelse ses 
som innovation – eller ’kreativ 
destruktion’, som økonomen 
Joseph Schumpeter kalder det 
i sin teori om ”entreprenøren” 
fra 1930’erne. 

Når alle har kreativt po-
tentiale, men samfundets 
institutioner – familien, orga-
nisationen, pædagogikken 
eller kulturen – forhindrer dem 

kreativitetens natur at afkræve den bestemte 
resultater ”, siger Steen Nepper Larsen.

Han understreger, at den tvang til kreativitet, 
der kendetegner vidensøkonomien, ophæver 
den frihed, som tidligere var kreativitetens mål.   

”Mennesket bliver vareliggjort, når det altid 
skal tænke i økonomiens tegn og kun kan 
være kreativ, for så vidt det kan sælge sine 
tanker. Mit alternativ ville være at udtænke 
et positivt begreb om kreativitet, der handler 
om at opfinde ting med god brugsværdi og 
relationsformer, der styrker de sociale fælles-
skaber”, siger han. 

Men kan en sådan vision virkeliggøres? Ja, 
mener Steen Nepper Larsen.

”Jeg tror, rigtig mange mennesker arbejder 
for det. Jeg har stor tiltro til, at der findes en 
masse lærere, pædagoger, politikere, kunst-
nere osv., der fornemmer det samme ubehag 
ved, at kreativiteten instrumentaliseres til 
et redskab, der i sidste ende skal bidrage til 
kapitalisering”, siger han.

Men nemt er det ikke. 
”I dag er samfundet så komplekst, at øko-

nomien får lov at være autistisk. Det er det 
eneste system i samfundet, der ikke skal stå til 
regnskab for andre systemer – i modsætning 
til fx specialpædagogikken, hospitalerne, ud-
dannelserne og kunsten, der skal begrunde sig 
selv over for økonomien. Vi får en økono-
mistisk skævvridning af samfundet, der taler 

strategisk kælent om kreativitet. Men det 
er hykleri, for den store samfundsmaskine 
er egentlig ligeglad med kreativiteten. Det, 
samfundet ikke er ligeglad med, er penge og 
profitmaksimering. Disse anmassende og 
abstrakte størrelse bestemmer. Det er jo ikke, 
fordi det er illegitimt at producere varer, men 
det er illegitimt og meget uheldigt, at varepro-
duktionslogikken får lov til at bestemme over 
alle andre systemer”, siger han. 

En gammel nyhed
At vi skal tænke innovativt er ikke noget nyt.  
Mennesket har altid lanceret nye varer på 
skiftende markeder, og kapitalismen har som 
Vestens bærende samfundsmodel altid skreget 
på nye produkter, udtænkt nye produkti-
onsformer og udviklet produktivkræfterne. 
Det nye er, at det, der skal sælges, er gode 
idéer, og at produktivkræfterne er flyttet fra 
maskinrummet ind i de mentale rum.

”Hvad er altså innovation? I dag er innovati-
on noget, vi mener, vi skal leve af. Grunden til, 
at vi skal leve af innovation, er – det siges igen 
og igen – at vi ikke kan underbyde indiske 
telefonoperatører og polske champignonpro-
ducenter på prisen”, siger han.  

Tilsyneladende skal vi altså leve af eksport 
af gode idéer og lønsomme tanker – idéer og 
tanker, der netop kun opfattes som gode og 
lønsomme, hvis de kan eksporteres og styrke 
betalingsbalancen. 

”Det er klart, at det er fantastisk, når Audi 
opfinder en bedre airbag, eller når dygtige 
ingeniører konstruerer en dieselmotor, der 
kan reducere CO2-udslipppet. Det er der 
ingen, der kan have noget imod. Men spørgs-
målet er, om det er den matrice, al form for 
innovation skal tænkes ud fra?”, spørger Steen 
Nepper Larsen.

Innovation kan nemlig også bestå i løsnin-
ger, der gør mennesker mindre tilbøjelige til at 

”Vi får en økonomistisk
skævvridning af samfundet, 
der taler strategisk kælent 
om kreativitet. Men det
er hykleri, for den store 

samfundsmaskine
er egentlig ligeglad med 

kreativiteten.”
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i at udfolde det, åbner en 
sådan psykologi samtidig for 
samfundskritik. 

Steen Nepper Larsen:
”Fra omkring midten af 
20. århundrede tager den 
kapitalisme-, samfunds- og 
organisationskritik fart, der er 
bundet til denne individu-
alpsykologi om menneskets 
kreative potentiale.  Vi ser det 
fx hos eksistentialismen, der 
betoner, at mennesket i sin 
eksistens kan overskride sin 
essens – dvs. de egenskaber, 
ikke bare biologien, men 
også samfundet binder det 
til. Og hos Frankfurterskolen, 
hvor Adorno siger, at ”den 
monolitiske samfundsmæs-
sighed skal gennembrydes 
af en anden takt”. Ofte 
besynger civilisationskritikken 
det uspolerede barns eller 
den vilde og utæmmedes 
kreativitet, der ikke får lov at 
udfolde sig pga. institutio-
nernes snærende strukturer 

eller den restriktive moral i 
samfundet. Det interessante 
er, at alle disse kritikformer 
kobler kreativitet til humani-
stisk selvrealisering – og ikke 
til økonomi. ” 

VIDENS-
ØKONOMI : 
Kreativitet og inno-
vation som almen-
menneskelig pligt 
(ca. 2000)

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 
Med vidensøkonomien får 
vi kreativitetens fjerde og 
foreløbig sidste flyttedag. Nu 
kobles begreberne kreativitet 
og innovation tæt til det 
økonomiske. Innovationsrå-
dets årsrapport fra 2005 er et 
tydeligt tegn:

”(…) knap 90 pct. af dan-
skerne bruger egne ideer og 
tager selv initiativ i arbejdet. 

Det er noget nær en kreativ 
totalmobilisering af arbejds-
styrken (…) En række danske 
virksomheder og institutioner 
har inden for de seneste 
år arbejdet med helt nye 
læringsformer – bl.a. med det 
formål at finde nye metoder 
til at forløse menneskets 
kreative potentiale (…) In-
novationsrådet har defineret 
innovation fundamentalt som 
noget nyt, der har en værdi 
på markedet”
Fra Innovationsrådets 
årsrapport 2005: Innovative 
Danmark

Steen Nepper Larsen: 
”Forestillingen om idéer som 
produktivkraft og strategisk 
ressource potenseres. Vi 
begynder at få kreativitet for 
som lektier, helt ned i skolen 
og børnehaven skal vi være 
kreative subjekter. Kreativi-
tet handler om tænkning, 
håndelag og hittepåsomhed 
og har med intelligens, ko-

ordinationsevne og tydning 
af kontekster at gøre – en 
hel masse ting, der ikke har 
med økonomi at gøre. Vi 
får en økonomisering af det 
ikke-økonomiske og en tvang 
til kreativitet og originalitet 
– man kan jo høre selvmod-
sigelsen”.

I vidensøkonomien – eller 
den kognitive kapitalisme 
– bliver idéer, tanker og 
kreativ hjernekraft strategiske 
produktivkræfter. 

Steen Nepper Larsen: 
”Det er også værd at huske 
på, at når mennesker skal 
leve af at sælge deres 
kreative idéer, er det jo frihed 
for ”the chosen few” – Mark 
Zuckerberg, Janus Friis og 
Bill Gates fx, men også en 
formidabel tvang for de 
fleste, når mennesker kun er 
noget værd, hvis de gene-
rerer idéer, der har værdi på 
markedet”.

slå hinanden ihjel. I eksport af forsoningsstra-
tegier til Balkan eller retssystemer til Rwanda.

”Innovation tænkt på den måde kan ikke 
reduceres til copyright-forhold. Men vi er i 
gang med at opdrage hinanden til at tro, at 
innovation handler om så hurtigt som muligt 
at lave sit eget firma og opfinde Skype eller 
Facebook. Det er helt forkert. Snarere bør vi 
sige, at innovationsprocesser kan være socialt, 
kulturelt og dannelsesmæssigt frugtbare i sig 
selv og have deres egen værdighed uafhængigt 
af den økonomiske målestok – fordi de kan 
gøre os klogere, gladere og pirre vores nysger-
righed!”, siger han. 

Kontrast eller kontinuitet
Den uafladelige dyrkelse af innovation har 
ifølge Steen Nepper Larsen medført en 
uheldig tilbøjelighed til at opfatte det nye som 
bedre end det gamle – blot fordi det er nyt.

”Vel er det ej! Tværtimod, for jo mere 
man tilegner sig traditionen og går i dybden 
med den, des mere følsomt kan man tænke 
innovation. Innovation er ikke bare det nye 
for det nyes egen skyld, men at kunne se mu-
lighederne for det nye i det allerede forelig-
gende”, siger han. 

 Filosofisk set misbruger vi begrebet in-
novation, når vi udelukkende ser det nye 
som kontrast til det gamle. For det sensibelt 
registrerende blik handler det snarere om at få 

øje på kontinuiteten. For Steen Nepper Larsen 
er det udtryk for stor visdom, når den tyske 
filosof Th. W. Adorno siger: ”Kun når det, der 
er, lader sig forandre, er det, som er, ikke alt”. 

”Det er den slags sætninger, der forhekser 
én. De siger netop, at det værende er spræng-
fyldt med potentiel anderledeshed. Mulighe-
den for forandring ligger allerede implicit i 
det værende, som det er, fordi det allerede er 
ved at kunne blive noget andet. I fornyelsen er 
der med andre ord både spor af noget nyt og 
af det gamle. Der er både noget, der kommer 
til, noget, der fortsætter, og noget, der forsvin-
der,” understreger Steen Nepper Larsen.

For Adorno er det værende ikke en mængde 
ting og relationer, der kan objektiveres og 
klassificeres og udskiftes med andre ting og 
relationer. Det menneskelige liv kan ikke 
opsplittes i øjebliksbilleder, der kan mod-
stilles hinanden – men er noget evindeligt 
tilblivende, der stadigt overskrider sig selv og i 
overskridelsen bibeholder noget af det gamle.

Steen Nepper Larsen mener, at selvom riget 
nok så meget fattes penge, er en sådan filoso-
fisk gennemlysning af innovationsbegrebet 
nødvendig, hvis den så stærkt begærede tan-
keeksport ikke skal føre til åndelig forarmelse.  

”Kreativitet og innovation tænkt på denne 
sensible måde består i en prøvende tilgang, 
hvor man fordyber sig i traditionen, dykker 
ned i substansen og kaster en line ud for at 

se om den kan bære. Vores tidsånd har tabt 
noget af denne respekt for tradition – ikke 
for traditionens egen skyld, men for dens 
potentiale som grobund for fornyelse. Vi kan 
ikke lade som om vi står i år 0. Derfor var det 
en rigtig dårlig idé, da den franske revolution 
i både symbolsk og reel forstand ville begynde 
helt forfra med tidsregningen i 1789, og da 
kommunisterne i Kina under kulturrevolu-
tionen i 1960’erne ville gøre op med fortiden 
og eliminere landets historie. Uanset hvad ens 
innovative fremtidsprojekt går ud på, kommer 
man ikke uden om det intense og krævende 
arbejde med at oparbejde og tilegne sig viden 
om fortiden, hvis hensigten er at overskride 
den”, slutter han. 

STEEN NEPPER LARSEN 
Lektor ved forskningscenter 
’GNOSIS – Sind og tænkning’, 
Aarhus Universitet.

Læs mere
Steen Nepper Larsen: Katego-
riale tydninger af den kognitive 

kapitalisme – med særligt henblik på at begribe 
samtidens trang og tvang til kreativitet. GNOSIS 
Vedhæftning nr. 3, Kbh. 2008 (download på http://
gnosis.au.dk).
Steen Nepper Larsen: ”Innovation som total national 
forløsning”, i: Søren Harnow Klausen og Michael Paul-
sen (red.): Innovation og læring – i filosofisk og kritisk 
perspektiv, Aalborg (udgives 2011).

MARK ZUCKERBERG
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Fortalt til Mathilde Weirsøe 

SMÅ HJERNER 
– STORT LÆRINGS-
POTENTIALE
Jeg er p.t. optaget af at koble neurovidenskab 
med min egen pædagogiske forskning i de 0 til 
3-årige børn. Jeg trækker bl.a. på amerikanske 
forskere, der har dokumenteret, at hjernen er 
meget plastisk de første år af et barns liv. De 
har scannet 0-3-årige børns hjerner og doku-
menteret, at forbindelser i hjernen vokser med 
enorm hastighed i de tidlige år, så hvis man 
stimulerer barnet og giver det den kærlighed og 
omsorg, det har brug for, vokser hjernecellerne 

optimalt i de år. Omvendt udvikler hjernen sig 
ikke tilstrækkeligt, hvis ikke barnet stimuleres. 

Samfundsøkonomisk er der derfor en rigtig 
god fortjeneste forbundet med at investere i 
børnene tidligt i deres liv. Jeg har selv været 
leder af en døgninstitution i mange år. Og 
hver gang vi fik et nyt barn på institutionen, 
har jeg tænkt, at det allerede var alt for sent. 
Vi skulle som samfund have grebet ind meget 
tidligere. Og derfor var jeg heller ikke i tvivl 
om, at det netop var småbørnspædagogikken, 
de 0 til 3-årige, jeg ville forske i, da jeg fik mit 
ph.d.-stipendium på DPU. 

Nu kan jeg så dokumentere, at indsatsen 
skal ske allerede i barnets tidlige barneår. Her 
handler det simpelthen om, at give børnene 
den kærlighed og omsorg, de har brug for i 

de mange timer, de tilbringer i institutionen, 
for så er chancerne for, at de senere hen får en 
uproblematisk skolegang og derefter en ud-
dannelse og et job, langt større. På den måde 
undgår samfundet på sigt tunge udgifter til 
eksempelvis døgninstitutioner og overførsels-
indkomster. Det gælder selvfølgelig særligt 
de børn, der kommer fra det, jeg kalder ’hold 
kæft hjem’, dvs. hjem, hvor forældrene ikke 
stimulerer deres børn tilstrækkeligt – eller 
måske endda forsømmer dem. Men det gælder 
sådan set også de mange børn, der kommer fra 
velfungerende hjem, og som tilbringer rigtig 
mange timer i institution hver eneste dag. 

Edward Melhuis fra London University har 
ligefrem vist, at hvis et barn har gået i en velfun-
gerende daginstitution de første tre leveår, så får 
samfundet pengene igen syv gange ved normale 
børn og 17 gange ved udsatte børn.

MEDIESTORM
Jeg befinder mig i øjeblikket i lidt af en medie-
storm, efter at socialministeren har valgt at 
basere sin politik på min forskning. Det er på 
det højeste lige nu, men politikere og journa-
lister har løbende henvendt sig, siden jeg i de-
cember 2010 skrev en kronik til Information, 
hvor jeg offentliggjorde mine foreløbige forsk-
ningsresultater. Så greb Politiken bolden og 
bragte et interview med mig i julen. Det førte 
til et samarbejde med Politikens debatredak-
tør Mette Højbjerg, som jeg nu skriver en bog 
sammen med, hvor vi tager udgangspunkt i 
mine resultater, som Mette så skriver om til 
menneskesprog. Vi ønsker at løfte debatten 
om det faktum, at vi sender vores 1-3-årige 
børn i daginstitution det meste af dagen. Ikke 
fordi vi ikke skal gøre det, men når vi nu gør 
det, er vi nødt til at bestræbe os på at forbedre 
forholdene for de små. 

I min forskning har jeg indtil videre fore-
taget 140 timers observationer i otte institu-
tioner. Jeg startede med videooptagelser, men 
droppede det og gik i stedet mere struktureret 
til værks med skema og stopur. Jeg mødte ind 
kl. 7 om morgenen, og så valgte jeg et barn, 
som jeg fulgte helt minutiøst den dag, til det 
blev hentet kl. 16-17 stykker. Jeg sad hver dag 
og tog tid på børnenes interaktion og dialog 
med de voksne. I de ringeste institutioner 
var der børn, der fik helt ned til 50 sekunders 
opmærksomhed i timen. I gennemsnit lå det 
for de dårlige institutioner på tre minutter i 
timen – svarende til 15 minutters voksenkon-
takt om dagen. Anderledes så det ud i de vel-

”JEG SER IKKE MIG SELV 
SOM EN PROVOKATØR, 

SELVOM JEG VIST 
BLIVER OPFATTET 

SÅDAN AF MANGE.”

Ph.d.-stipendiat Ole Henrik Hansen oplever p.t. 
udsædvanlig megen opmærksomhed. Politikere og 

journalister trækker i stor stil på hans forskningsresultater. 
Han fortæller her, hvorfor han siger tingene ligeud, og derfor 
befinder sig midt i en mediestorm, der bl.a. sætter forholdet 

til fagforeningen BUPL på prøve.

Den ensomme forsker, der sidder alene i 
elfenbenstårnet, hører fortiden til. 

I dag skal forskerens viden ud i verden til 
dem, den berører. I en ny serie bringer 
Asterisk læseren tættere på forskeren.

HVAD OPTAGER FORSKEREN?
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fungerende institutioner, hvor pædagogerne i 
gennemsnit var i stand til at give børnene 21 
minutters opmærksomhed i timen. 

Forskellen mellem de gode og dårlige in-
stitutioner kan ikke føres tilbage til norme-
ringen – dvs. antallet af børn pr. voksen. Det 
har ellers været automatpilotsvaret. Det er i 
højere grad et spørgsmål om den måde, man 
i institutionen organiserer det pædagogiske 
arbejde på. De velfungerende institutioner 
udmærker sig ved at have en kritisk ledelse, 
der stiller skarpt på organiseringen af det 
pædagogiske arbejde, kombineret med en 
personalegruppe, der er åben for kritik og 
handler på den. I de velorganiserede institu-
tioner bliver børnene udfordret af pæda-
gogerne, og de griner og pjatter sammen. I 
de dårligt organiserede institutioner render 
pædagogerne rundt og slukker brande uden 
at have nogen egentlig pædagogisk plan for 
øje. Og det resulterer faktisk i omsorgssvigt, 
for de når slet ikke ind til børnene, der som 
reaktion lukker ned og trækker sig tilbage. 
Jeg har set grelle tilfælde, hvor et barn er gået 
rundt i trancelignende tilstand det meste af 

dagen, uden nogen form for kontakt til de 
voksne eller til de andre børn. Ud over obser-
vationerne har jeg med hjælp fra fagforenin-
gen BUPL gennemført en landsdækkende 
survey blandt 1.300 pædagoger, der belyser, 
hvordan det ser ud på landsplan. 

KLAR TALE 
TIL BUPL & 
MINISTEREN 
Jeg ser ikke mig selv som en provokatør, 
selvom jeg vist bliver opfattet sådan af mange. 
Men jeg siger tingene meget direkte. Ulempen 
ved min klare tale er, at det kan blive meget 
sort/hvidt. Den klare tale og kritik har bl.a. 
skabt et noget anspændt forhold til pædago-
gernes fagforening BUPL. De føler sig ramt, 
fordi jeg kritiserer den pædagogik, man har 
haft i daginstitutioner de sidste mange år. 
Ideer om ’Det kompetente barn’ og ’fri leg’ har 
slået fejl, som jeg ser det. Selvforvaltningspæ-

dagogikken, hvor børnene mere eller mindre 
overlades til sig selv, er blevet en undskyldning 
for, at pædagogerne kan trække sig tilbage.

Omvendt tager de godt imod mine klare 
pointer på begge fløje i det politiske spek-
trum. Overborgmester Frank Jensen fra 
Københavns Kommune lytter til mig. De 
radikale lytter. Og socialministeren har netop 
inviteret mig med i et task force, der skal 
komme med eksempler på, hvordan børn 
lærer og udvikler sig bedst i daginstitutioner 
og dagpleje. Her bliver de ting, jeg har poin-
teret omkring ledelse og organisering af det 
pædagogiske arbejde, helt centrale. 

OLE HENRIK HANSEN 
Ph.d. stipendiat ved forsknings-
enheden Barndom, Læring og 
Didaktik, ved Institut for 
Uddannelse og Pædagogik 
(DPU), Aarhus Universitet. Han 
forsker i det 0-3 årige barneliv, 
barnets første sprog og 
karakteren af interaktionerne 
mellem voksen og barn. 
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Til venstre: "I de velfun-
gerende institutioner var 
pædagogerne i stand til 
at give børnene 21 mi-

nutters opmærksomhed 
i timen," siger Ole Henrik 
Hansen. Her foregår livet 

i børnehøjde.
Til højre: "I de ringeste 

institutioner var der børn, 
der fik helt ned til 50 se-

kunders opmærksomhed 
i timen," siger Ole Henrik 

Hansen. Her holder 
Frode fast i sin bus.
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Af Camilla Mehlsen 

Foto Søren Kjær Jensen 

Kirsten Marie Bovbjerg, du er leder af et omfat-
tende forskningsprojekt om stress i offentlige 
organisationer, og du er på vej med en ny bog 
om motivation og mismod. Hvad betyder 
engagement for det at få stress?

Kirsten Marie Bovbjerg:
”Mange medarbejdere har fået det arbejdsliv, 
de rigtig gerne vil have, og ser deres arbejdsliv 
som deres største hobby. Det er prestigefuldt 
at have et job, man interesserer sig meget for. 
Og det er også meget identitetsgivende at have 
et job, man er engageret i. Men mange må 
også erkende, at det motiverende og engage-

rede arbejdsliv har nogle bagsider. Det kan 
være svært at styre. Det er ikke, fordi de vil 
hen til en anden tid og have en anden type af 
arbejde. Men det, de har, presser dem på nogle 
måder, som de har svært ved at håndtere.”

Pernille Rosenkrantz-Theil, du er kendt som 
en person og en politiker, der virkelig lægger 
engagement i at ville forandre verden. Men 
du har også oplevet at gå ned med stress for 
nogle år siden. Hvor stor en rolle tror du, at dit 
engagement betyder for, at du fik stress?

Pernille Rosenkrantz-Theil:
”Det er jo svært at sige. Jeg fik løbet en 
maraton for meget. Det tror jeg sådan set, at 
mange, der holder af deres arbejde, prøver på 

et tidspunkt i deres liv; altså tager en for stor 
mundfuld og får gabt over for meget. Men 
jeg har jo ikke været udsat for ledelse. Jeg 
bestemte selv, hvad min arbejdsmængde var, 
og havde ikke en chef. Jeg kunne i princippet 
bare have sagt ‘stop’. Der, hvor vores samfund 
har det største problem, er på arbejdspladser, 
hvor der ikke er en ramme for, hvad der er 
medarbejderens ansvar at løse.”

Du er også forfatter til bogen ‘Ned og op med 
stress’, hvor du er lidt kritisk over for selvledelse. 
Der skriver du: ”Selvledelse er at sige til en 
masse mennesker, at de selv har ansvar for, at 
tingene hænger sammen. Men de kan ikke selv 
bestemme rammerne, eller hvilke og hvor mange 
opgaver de skal løse. Det er totalt idioti.” Er 
selvledelse årsagen til, at der er så meget stress?

Pernille Rosenkrantz-Theil: 
”Der er jo ikke selvledelse. Det er det, der 
er min pointe. Hvis man har en chef, er 
der jo per definition ikke selvledelse. Så 
bestemmer chefen. En af de ting, vi ikke 
har løst endnu på vores arbejdspladser, 
er, at vi er gået fra en tid, hvor man havde 
et autoritetsforhold til sin ledelse, til en 
situation, hvor der har været et antiauto-
ritært oprør, som betyder, at folk generelt 
ikke har det autoritetsforhold til chefen.”

“Grundlæggende er hakkeordenen blevet 
anderledes, end den var i gamle dage. Sam-
tidig er flere og flere blevet veluddannede. 
Det betyder, at vi har en forventning om, at 
vi kommer til at styre en større del af vores 
arbejdsliv. De to ting lagt sammen kræver en 
helt ny måde at være arbejdsplads på. Der 
er vi ikke nået til endnu. Man er ramt af en 
samfundsudvikling, hvor man ikke ledelses-
mæssigt rigtig er fulgt med.”

Hvad siger forskningen? Kirsten Marie, I er 
ude at undersøge stress på hospitaler, hos 
socialrådgivere, på universiteter osv. Hvad er 
det, du hører, når du taler med stressramte 
– er der problemer med ledelse?

Kirsten Marie Bovbjerg: 
”Det har jo været moderne at tale om, at det 
handler om ledelse. Men det er desværre også 
meget sjældent, at man får nogle bud på, hvad 
er det så for en ledelse, der er fraværende. Det 
tror jeg i virkeligheden handler om, at det er 
meget svært at give et godt bud på, hvad det er 
for en ledelse, der kan gøre de her selvledelses-
redskaber til realiteter.”

“Der kommer rigtig mange forskellige tiltag. 
Et af de tiltag er New Public Management, i 

HAR DET ENGAGEREDE 
ARBEJDSLIV SEJRET 

AD HELVEDE TIL?

Engagement og motivation er mantraet i det moderne 
arbejdsliv. Aldrig før har der været så mange muligheder for 
at udvikle sig selv og sit arbejde fleksibelt. Alligevel går stadig 
flere ned med stress. Samtaler fra Tårnet tager denne gang 

fat på bagsiden af det moderne arbejdsliv: stress. 
Gæsterne er lektor Kirsten Marie Bovbjerg og 

politiker Pernille Rosenkrantz-Theil.

Asterisk inviterer i hvert nummer førende forskere og profes-
sionelle ind bag elfenbenstårnets mure til en samtale om 
et aktuelt tema. Tidligere har vi taget fat på emner som 

effekten af positiv psykologi og musikfagets krise. 
Denne gang handler det om stress.

SAMTALE FRA TÅRNET
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hvert fald inden for det offentlige. Målsætning 
og rammestyring er blevet virkelig centralt, og 
det sætter nogle meget konkrete rammer for, 
hvordan selvledelse kan foregå.”

Hvad mener du mere præcist?

Kirsten Marie Bovbjerg:
En af de ting, man peger på, er, at man skal 
have mulighed for større fleksibilitet for at 
styre sig arbejdsliv. Men hvis fleksibiliteten 
skal være større et sted, har den en tendens til 
at blive mindre et andet sted. Så kan det meget 
nemt komme til at gå ud over familielivet.”

“En anden ting er, for eksempel i det of-
fentlige arbejdsliv, at fleksibiliteten støder ind i 
en anden faktor, der er uhyre ufleksibel, og det 
er økonomien. Der er ikke noget at forhandle 
om. De mennesker, som ikke selv kan bestem-
me mængden af arbejdsopgaver, forsøger at 
løse dem ved at være fleksible inden for nogle 
rammer, som ofte er meget ufleksible. Det gør 
de ofte ved at arbejde i deres fritid. Det har vi 
konkrete eksempler på i vores forskning. Hvad 

gør ledelsen ved det? De må ikke udbetale 
overtidsbetaling osv. Det er medarbejdere, der 
delvist laver civil ulydighed og kommer ind og 
løser opgaverne i weekenden, så bistandsklien-
ter kan få deres penge om mandagen.”

Pernille Rosenkrantz-Theil:
“Det er en rigtig vigtig pointe, men jeg er ikke 
enig i, at man ikke kan komme med nogle 
meget konkrete ting omkring selvledelse.”

“Jeg mener, at man skal hugge meget mere ud 
i sten, hvad det er, den enkelte fagligt set kan 
bestemme over. Grunden til, at der er så meget 
stress i den offentlige sektor, er, fordi medar-
bejderne tror, de har selvledelse og selv kan 
bestemme over deres faglige hverdag og dermed 
også har indflydelse på, hvad der skal ske med 
den pågældende bistandsklient. Når det så kom-
mer til stykket, er der fuldstændig klare rammer 
for, hvad der skal ske med den bistandsklient. 
De dyreste ti tiltag, som måske vil virke, må de 
slet ikke se på, fordi det økonomisk set ikke kan 
lade sig gøre. Den fagligt set rigtige løsning får 
de ikke lov til at vælge. Når de skal se på, hvem 

der har ansvaret for bistandsklienten, så er det 
ikke ledelsen, men den pågældende. Det er 
meget problematisk. Der vil jeg næsten hellere 
have, at man siger: ‘I har ikke en skid indflydelse 
på økonomien’. I stedet for at komme med en 
forblommethed om, at ‘det her team styrer den 
her gruppe inden for den her ramme’.”

Kirsten Marie Bovbjerg: 
“Vi har prøve at kigge på, hvad er det for en 
måde, man taler om arbejdslivet på. Der er 
vi meget interesserede i, hvorfor man kun 
taler om det som noget, man selv har styr på. 
Der er sket en forskydning i arbejdsmiljøet 
fra et ‘påvirkningsparadigme’ fra den gamle 
industrikultur til et ‘udviklingsparadigme’.”

Hvad er et udviklingsparadigme? Er det 
selvudvikling, og at man hele tiden skal 
være i bevægelse?

Kirsten Marie Bovbjerg: 
“Det kan det være. Man ser organisations-
udvikling eller individuel udvikling som det, 

PERNILLE ROSENKRANTZ-THEIL
Ansat i Formandssekretariatet i 3F. Poli-

tiker for Socialdemokraterne og tidligere 
folketingsmedlem for Enhedslisten. Hun blev 

sygemeldt af stress i 2005. Hun har siden 
skrevet bogen ‘Ned og op med stress’ med 

stressekspert Thomas Milsted og er i dag 
formand for og medstifter af Stressfonden.

KIRSTEN MARIE BOVBJERG
Lektor ved Institut for Uddannelse og 

Pædagogik, Aarhus Universitet. Projekt-
koordinator for den omfattende under-
søgelse ‘Stress, nye ledelsesformer og 

intervention’. Redaktør af bogen ‘Motivation 
og mismod’, som udkommer på Aarhus 

Universitetsforlag i efteråret 2011.

›

SEPTEMBER 2011 ASTERISK  31



der kan løse den stressramtes problemer. 
Man ser det i virkeligheden som noget, der 
foregår med den enkelte selv. For eksempel 
sådan et begreb som ‘proaktiv’, som er meget 
positivt stemt. Det er den rigtige måde at 
forholde sig til sit arbejdsliv på. Så er man 
‘fremtidsorienteret’ og kan styre sit eget liv. 
Fra den amerikanske ledelsesguru Stephen 
Covey, er der et meget godt citat, der hedder, 
‘den proaktive bærer sit eget vejr med sig’. Der 
taler vi om solskins- eller regnvejr. Det er den 
indre stemning, det handler om. Hvis bare 
man kan etablere den indre stemning hos den 
enkelte medarbejder, så er det ydre fuldstæn-
dig irrelevant. Så kan man lave, hvad det skal 
være, stort set. Det tror jeg, der er en meget 
stor forførelse i. Der er en masse positive ord 
forbundet med at være proaktiv. Det gør også, 
at pres bliver til noget indre, som du kan orga-
nisere dig ud af.”

Konklusionen på det er vel også, at hvis man får 
stress, så er det ens eget problem?

Kirsten Marie Bovbjerg:
“Ja, så kan du få et meditationskursus og 
lære at holde verden ude eller i værste fald få 
en sygemelding. En pointe i vores bog er, at 
sygemeldingen på mange måder er den udvej, 
man har, hvis man skal forhandle arbejds-
mængden.”

Pernille, du har været igennem hele møllen 
med at blive ramt af stress og har faktisk også 
sygemeldt dig. I hvor høj grad oplevede du, at 
det var dit eget problem?”

Pernille Rosenkrantz-Theil:
“Det er en anderledes situation at sidde 
i Folketinget. Men jeg oplevede det på et 
tidspunkt, hvor det var mere tabubelagt end 
nu. Heldigvis sker der nogle positive skred i de 
her år. Jeg oplever, at arbejdspladser er blevet 
bedre til at håndtere stress - og min arbejds-
plads var det i øvrigt også: de forklarede dem, 
jeg arbejdede sammen med og mine medar-
bejdere, hvad stress er for en størrelse, og hvad 
jeg oplevede som individ.”

“Men der er meget lang vej igen, før der 
er en erkendelse af, at når der er så mange, 
der får stress – 500.000 med stresssympto-
mer – så er det kun symptombehandling, 
når vi giver dem et meditationskursus og 
sender dem til psykolog. Jeg havde jo ikke 
nogen psykologiske problemer. Det var fint 
at være til psykolog og få nogle redskaber 
til at håndtere stress, men jeg havde jo fået 
stress af noget. Og hvis ikke man fik fjernet 
det, der var kilden til stress, så kunne jeg gå til 
psykolog og få nogle redskaber, så jeg kunne 

komme tilbage på arbejdspladsen og blive 
syg igen. Grundlæggende handler det om at 
få forandret de ting, som man er blevet syg 
af. Og det er vi elendige til i det her samfund. 
Fordi vi har gjort det til et individuelt fæno-
men, og det er noget vrøvl. Jeg erkender, at en 
stor del – formodentlig tæller vi i tusindetal 
– af dem, der bliver syge af stress, er det, fordi 
de ser negativt på verden. Men resten, som vi 
tæller i hundredtusinder, de bliver stressede, 
fordi vi har indrettet vores samfund på en 
måde, som giver dem stress. Vi har indrettet 
vores arbejdspladser på en måde, så det giver 
dem stress.”

“De mennesker, jeg arbejder med til hver-
dag, er 3F’ere og ufaglærte, og noget, der 
øger deres grundlæggende stressniveau, er, at 
de altid står over for en fyring. Det kan man 
ikke gå til psykologen og lave om på. Der er 
en manglende erkendelse af, at vi bliver nødt 
at rykke på nogle af de klodser, der gør ondt. 
Når vi ikke længere har brug for ufaglært 
arbejdskraft i den globale konkurrence, er vi 
nødt til at uddanne de ufaglærte. Ellers skaber 
vi nogle lorteliv for de folk, fordi de hele tiden 
går med en fyringstrussel over hovedet. Hvis 
ikke vi erkender, at der også ligger et sam-
fundsmæssigt ansvar, så kan vi sende folk i 
hobetal til psykologer, og så har vi enormt god 
samvittighed, men det hjælper ikke en kegle 
ved problemet.”

Det er også noget af det, I arbejder med i forsk-
ningsprojektet, hvor I ser på stressintervention 
– eller hvordan man håndterer stress i offentlige 
organisationer. Hvad siger de folk, der arbejder 
med at forebygge eller løse stressproblemer?

Kirsten Marie Bovbjerg:
“Jeg har talt med mange forskellige, der arbej-
der med stressintervention – alt fra medita-
tion og wellness-ophold til arbejdsmedicinere. 
Hver gang jeg har interviewet nogle, har jeg 
spurgt til sidst, hvad de skønner virkelig vil 
ændre på den udvikling, de tager del i. Alle 
peger på samfundet; ‘det kan vores hjerner 
ikke holde til’, og ‘man kan regne ud, at folk 
bliver mere stressede af de krav, man bliver 
stillet over for i dag’. Hvis ikke du vil udvikle 
dig fra vugge til krukke, så er du ude. Folk, 
der ikke vil udvikle sig, er under afvikling. De 
problematiserer det, vi har vænnet os til at 
høre gennem de sidste 10-20 år, og siger, ‘vi 
kan give lindring. Men det grundlæggende 
problem kan vi ikke gøre noget ved’. Det er 
meget slående. Der er ingen tvivl om, at me-
ditation har en virkning på nogle mennesker, 
men der mener jeg, at man bør skelne mellem 
virkningen af en bestemt interventionsmetode 
og en regulær løsning.”

Afslutningsvis, hvad skal vi gøre for at bevare 
engagementet uden at blive stressede?

Kirsten Marie Bovbjerg:
“Vi skal trække vejret. Det gør ikke noget, at 
man også i topledelsen trækker vejret og sy-
nes, man er pengene værd, selv om man ikke 
omorganiserer en gang om året. Det skaber 
meget stress. Man kan se, at når man laver de 
store omorganiseringer, er der flere, der bliver 
sygemeldt med stress.”

“Der er en ide om, at vi er på en brændende 
platform. Lige om lidt er der for få børn. Lige 
om lidt er der for mange ældre. Lige om lidt 
kommer de fra Kina. Det er ideen om viden-
samfundet, hvor det hele går så stærkt. Vi skal 
hele tiden følge med, og vi skal helst omor-
ganisere hvert andet år, hvis ikke hvert år. I 
al den omorganisering skaber man en masse 
forvirring og arbejdstab.

“Det betyder meget for folk, at de får rutiner, 
ved, hvad de skal, og føler, at de gør et godt 
stykke arbejde. Det er meget underkendt. Det 
er ikke, fordi folk ikke vil have forandring. 
Men man bruger også rutiner til at gøre det 
med, og erfaring og overblik betyder meget 
for, at man føler, at man gør sit arbejde godt. 
Det løser man ikke nødvendigvis med lean.”

Pernille:
“Det er rigtig vigtigt, at man gør det klart, 
hvad folk har magt over, og hvad de ikke 
har magt over. Så man stopper noget af det 
blændværk, der er. Altså det der med at snak-
ke om selvledelse, når der ikke er selvledelse, 
skal vi have udraderet. Og så er det vigtigt at 
give folk den faglige magt tilbage.”

“Vi er blevet for pæne, og nogle er bange 
for, at deres hoveder ryger. Popularitetsbe-
grebet er blevet for vigtigt for ledere og for 
politikere, og så tør man ikke skære igennem 
og sige‘ det her er spillerummet, I har at agere 
inden for og har magt over. Resten bestem-
mer vi’. Det er man blevet rigtig angst for at 
sige, og det medvirker til, at folk går rundt og 
føler, at de har ansvar for noget, som de i vir-
keligheden ikke har indflydelse på. Hvis man 
gør de ting klart, bliver det meget nemmere 
for medarbejderne.” 

ASTERISK TV
Se hele samtalen om stress på www.dpu.dk/tv
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Af Malene Fenger-Grøndahl

 E 
t par sandaler af genbrugte 
bildæk kan være en del af for-
klaringen på, at ét barn ud af en 
hel flok i en afrikansk landsby 
klarer sig gennem skolen og får 

en bedre fremtid end de andre. Det er der ikke 
ret mange af de ellers udmærkede pædagogi-
ske teorier, der tager højde for.” 

Sådan lyder svaret i kort udgave, da Asterisk 
spørger uddannelsesforsker Kari K.B. Dahl, 
hvorfor det er vigtigt at lægge teorierne væk 
for en stund, når man som forsker eller pæ-
dagogisk praktiker tager til et udviklingsland 
for at forske og arbejde. Nærmere forklaring 
på bildækssandalernes betydning følger. Men 
først lidt om Kari K.B. Dahl og hendes bag-
grund for at udtale sig om forskning, feltar-
bejde og fodtøj i afrikanske landsbyer: 

Kari K.B. Dahl er adjunkt ved Institut for 
Uddannelse og Pædagogik (DPU) på Aarhus 
Universitet. Hun har en ph.d.-grad i interna-
tional uddannelsesforskning og en baggrund 
i både pædagogik og psykologi. Hendes første 
erfaringer med livet i en afrikansk landsby 
begyndte for over ti år siden, da hun arbej-
dede på sit ph.d.-projekt om uddannelse i 

den tredje verden med kenyanske grundskoler 
som eksempel. For at komme så tæt på feltet 
som muligt bosatte hun sig i en lille landsby, 
Lwak, i det vestlige Kenya, hvor hun gennem 
22 måneder levede og arbejdede på stort set 
samme vilkår som de lokale.

Deltagelse er nøglen
Målet med opholdet var at forske i de pæda-
gogisk praksisser og idealer blandt lærerne i 
landsbyens skoler, og i første omgang forestil-
lede Kari K.B. Dahl sig, at det skulle foregå 
ved hjælp af velkendte metoder som interview 
og spørgeskemaer. Men hun blev hurtigt 
klar over, at livet i en afrikansk landsby syd 
for Sahara var så anderledes end livet på de 
hjemlige breddegrader, at der måtte andre og 
mere lokalt udviklede tilgange til. 

”Jeg var klar over, at jeg måtte inddrage me-
toder fra mange fagområder, bl.a. antropolo-
gien, hvis jeg skulle forstå de meget komplekse 
sammenhænge, som uddannelse og pædago-
gik er indlejret i i Syd. Deltagerobservation er 
på mange måder fundamentet i antropologien 
og handler om, at feltarbejderen lærer gen-
nem deltagelse, i takt med at egne verdensbil-
leder og perspektiver støder sammen med 
andre menneskers i ’felten’,” fortæller hun.

I dag – 10 år senere – er hun overbevist 
om, at deltagelse i livet på de lokales vilkår er 
nøglen, når det gælder pædagogisk arbejde 
og forskning i udviklingslande: ”Både som 
forsker og praktiker kommer man med faglige 
forforståelser og teorier, som man ofte anser 
for universelle. Det kan være idealet om ’child 
centered learning’ eller paradigmet om, at ud-
dannelse er essentiel for at udvikle demokrati 
og menneskerettigheder i 3. verdenslande. 
Disse ideer og idealer kan være rigtige nok. 
Men de kan spærre ens blik for de specifikke 
kulturelle, historiske og sociale forhold, som 

LÆREN 
FRA LWAK

›

Forskere og pædagoger, der tager til et udviklingsland for at arbejde, skal lægge teorierne væk 
for et øjeblik og deltage i livet på de lokales vilkår. Det åbner blikket for nye perspektiver. Det er 

uddannelsesforsker Kari K.B. Dahls erfaring efter sine lange feltophold i en kenyansk landsby.

”Hvad skal vi stille op med, at 
80 % af verdens befolkning 
lever i udviklingslande under 

forhold, der ligner dem i Lwak? 
Hvordan skal vi overføre 

teorierne om god pædagogik 
til alle disse børn?”
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spiller ind på fx en lærers praksis. Det er et 
problem, for det er ofte i de lokale forhold, 
svarene på ens spørgsmål ligger gemt.”

Livet i lille målestok
Under sit 22 måneder lange feltophold boede 
Kari K.B. Dahl i et lille hus i landsbyen. Der 
var stort set aldrig strøm, vand hentede man 
enten fra søen – de få heldige fra en brønd – og 
sygdom, sult og farer hørte til dagens uorden. 

”Jeg befandt mig på mange måder i en 
resocialiseringsrolle og måtte tilegne mig nye 
praktiske, kulturelle og sociale kompetencer. 
Hvordan tager man bad i én liter vand, lærer 
at variere det meget begrænsede udbud af 
madvarer i det uendelige, klarer ensomhe-
den, varmen, støvet, fattigdommen omkring 
én? Jeg mærkede i lille målestok nogle af de 
trængsler, som menneskene i stor målestok 
var udsat for. På den måde nærmede jeg mig 

en forståelse af den logik, der lå bag lærernes 
og elevernes handlemåder,” siger hun.

Samme tilgang havde hun, da hun igen i 
2009 rejste til Kenya for at afdække, hvordan 
lærerstuderende i Nairobi tænker, føler og 
handler. Denne gang var hun i felten i 16 må-
neder, hvor hun delte sin tid mellem samvær 
med de lærerstuderende på lærerseminariet og 
praktikperioder ude i skolerne, interview og 
fokusgruppesamtaler med inspektører, lærere, 
lærerstuderende og andre centrale aktører samt 
dokumentindsamling og -analyse. Under begge 
ophold i Kenya så Kari K.B. Dahl i første om-
gang de samme ting, som de fleste kan berette 
om, når de vender hjem fra et udviklingsland:

”Skolerne var primitive, eleverne var stu-
vet sammen i små lokaler med lerstampede 
gulve, og der var hverken bøger eller andre 
undervisningsmaterialer. Lærerne under-
viste efter ’talk & chalk’-metoden: De stod 

ved en sortmalet væg (i mangel af en tavle) 
og skrev sentenser op, som eleverne skulle 
lære udenad, eller reciterede passager fra 
de undervisningsbøger, de havde en enkelt 
kopi af. Eleverne blev afstraffet fysisk, hvis 
deres skoleuniform var beskidt, eller de 
kom for sent. Ofte forlod lærerne skolen i 
undervisningstiden.”

Kreative løsninger
Samtidig viste Kari K.B. Dahls forskning, at 
lærerne faktisk var uddannet i udviklingspsy-
kologi og i moderne teorier om læring med 
barnet i centrum. 

”Efter mine første observationer og in-
terview var det jo ret let at konkludere, at 
undervisningen var i strid med den officielle 
politik og med lærernes uddannelse. Men 
under overfladen gemte der sig andre per-
spektiver, som jeg efterhånden fik øje på, fordi 

KENYA
”Tænker man på 
konteksten, får man 
øje på de små for-
skydninger og brud,” 
siger uddannelses-
forsker Kari K.B. Dahl 
efter sit feltarbejde i 
en landsby i Kenya.

P
O

LFO
TO

Adgang til fri uddannelse 
har været en erklæret ret, 
siden FN’s menneskeret-
tighedserklæring blev 
vedtaget i 1948, og det er 
også en af målsætningerne 
for Konventionen om 
børns rettigheder, der blev 
vedtaget i 1989. 

I 1990 fandt en verdens-
konference om uddannelse 
sted i Jomtien i Thailand. 
Ved konferencen samledes 
regeringsrepræsentanter, 
multinationale organisa-
tioner, herunder UNESCO, 
Verdensbanken og UNICEF, 
bilaterale organisationer, bl.a. 

det danske udenrigsministe-
rium, samt repræsentanter for 
ngo’er og for det interna-
tionale, akademiske miljø. 
Konferencen resulterede i, at 
Uddannelse for Alle igen blev 
sat højt på den internationale 
dagsorden og blev et erklæ-
ret fokus for bistandsindsat-

sen frem til 2000. Erklæringen 
blev vedtaget og ratificeret af 
183 lande.

I 2000 mødtes repræsen-
tanter for de samme lande 
og organisationer i Dakar, 
Senegal, for at gøre status 
over udviklingen. På denne 
konference vedtog delta-

1948 1990 2000UDDANNELSE 
& UDVIKLING
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 
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jeg stædigt holdt fast i den antropologiske 
grundtanke, at menneskers praksis altid har 
en logisk forklaring,” siger hun.

”Lærerne var bevidste om, at de ikke levede 
op til deres egne idealer. Men hvad skal man 
gøre, når der ikke findes bøger, computere, 
stole eller borde? Når der er 100 elever i et lille 
lokale, og når børnene ofte har svært ved at 
lære, fordi de er sultne eller syge? Når man selv 
er nødt til at have supplerende arbejde, fordi 
lærerlønnen er elendig, og man skal brødføde 
en familie, hvor man er den eneste, der har ud-
dannelse og en fast indtægt? Så bruger man sin 
energi på at holde ro i klasselokalet, og man 
udebliver fra lærerjobbet for at skaffe ekstra 
indtægter. Man benytter sig af udenadslære 
for at sikre, at eleverne faktisk får kendskab 
til indholdet af de bøger, de ikke kan få lov at 
læse. Disciplineringen er måske et forsøg på at 
bevare kontrollen,” siger Kari K.B. Dahl. 

”Men samtidig forsøgte mange af lærerne at 
nærme sig idealerne for god pædagogik. En 
af de væsentligste pointer i min ph.d.-afhand-
ling er, at mange af lærerne er utrolige til at 
skabe resultater på trods af nærmest umulige 
arbejdsvilkår. Der finder faktisk læring sted 
på trods af fattigdom, sult og sygdom, og det 
skyldes ikke mindst, at lærerne tager et ansvar 
på sig og finder på kreative løsninger på de 
udfordringer, de står over for,” siger hun.

Som et eksempel på lærernes engagement 
nævner hun en mandlig lærer, der hver dag ef-
ter arbejdstid tilbragte nogle timer i landsbyen 
med at besøge elevernes familier, tale med 
dem om deres problemer, forære dem nogle 
poser majsmel eller hjælpe med noget prak-
tisk arbejde. Andre lærere tog dårligt stillede, 
ofte forældreløse, elever med hjem og lod dem 
overnatte og spise hos sig. 

”Den slags får man ikke øje på, hvis man 
fastholder absolutte idealer om demokratiske 
undervisningsformer. Så ser man lærere, der 
ganske vist inddrager eleverne i at gøre latri-
ner rent og passe grøntsager på skolens grund, 
men ikke for alvor vender op og ned på magt-
forholdene. Men tænker man på konteksten, 
får man øje på de små forskydninger og brud,” 
siger Kari K.B. Dahl. 

Guldrandede øjeblikke
Hun nævner en episode, hvor en skole 
tilfældigt havde fået to brugte plasticpianetter 
forærende, og to lærere begyndte at spille på 
dem. Eleverne hang ud ad vinduet, dansede 
rundt om lærerne og kommenterede deres 
optræden. ”De drillede den ene lærer, som 
tydeligvis ikke var vant til at spille, og 
læreren svarede igen med smil og venlige 
kommentarer. Der blev vendt op og ned på 
de traditionelle hierarkier, hvor voksne står 
over børn, og lærere per definition har større 
autoritet end elever,” siger Kari K.B. Dahl. 

Hun påpeger, at den slags ”guldrandede mo-
menter” indeholder både håb og interessante 
svar på nogle af de store spørgsmål omkring 
pædagogik i udviklingslande: ”Hvad skal vi 
stille op med, at 80 % af verdens befolkning le-
ver i udviklingslande under forhold, der ligner 
dem i Lwak? Hvordan skal vi overføre teorierne 
om god pædagogik til alle disse børn? Vi kan fx 
interessere os for, hvorfor nogle af dem faktisk 
får en uddannelse og klarer sig bedre end de 
øvrige. Hvilke faktorer spiller ind? Er det lære-
ren, der formår at skabe de gyldne momenter, 
hvor traditionelle hierarkier nedbrydes? Det er 
nok en del af svaret,” siger Kari K.B. Dahl.

Hun understreger, at de svære forhold, som 
det pædagogiske arbejde i udviklingslande fore-
går under, ikke betyder, at man som forsker eller 
praktiker fra et vestligt land skal lægge sine vær-
dier på hylden: ”Som udviklingsarbejder eller 
forsker vil man ofte støde på ting, man finder 

uacceptable, Det kan være en lærer, som tæsker 
løs på eleverne, eller en lærer, der misbruger de 
store piger. Her kan man føle sig etisk forpligtet 
til at gribe ind. Men for at finde ud af, hvordan 
og hvornår man bør gøre noget, hjælper det at 
tænke den lokale kontekst med. I Kenya er de 
to nævnte fænomener fx ikke socialt acceptable, 
og mange lærere nøjes da også med at bruge 
spanskrøret nærmest symbolsk. Ved at gå i dia-
log med disse lærere kan man sætte refleksioner 
i gang, som kan være med til at skabe store 
forandringer. Men slår man dem i hovedet med 
universalistiske idealer om pædagogisk praksis, 
når man ingen vegne,” siger hun. 

Hun nævner, at også de fysiske rammer må 
tænkes med, selv om de traditionelle teorier 
om uddannelsesforskning og pædagogik ikke 
lægger op til det. For ser man bort fra de fysiske 
realiteter, overser man små ting med stor be-
tydning – fx et par sandaler af genbrugsgummi: 

”De børn, der lige akkurat har råd til at købe 
et par sandaler, er beskyttet mod de parasit-
ter, som andre børn får ind i fødderne, når de 
går til skole. Derfor er de mindre syge og har 
færre fraværsdage, og så har de langt større 
chance for at følge med i skolen. Så enkelt kan 
svaret på en forskers store spørgsmål være,” 
siger Kari K.B. Dahl. 

LÆS MERE:
Dahl, K. K. B. (2005): Lærergerning på kanten af 
livet. Lærerliv, tilblivelse og pædagogisk praksis i 
det vestlige Kenya. (Teacher profession on the 
edge of life. Teacher life, becoming and educatio-
nal practice in Western Kenya). Ph.d.-afhandling. 
Danmarks Pædagogiske Universitet. 

KARI KRAGH BLUME DAHL
Adjunkt ved Institut for Uddan-
nelse og Pædagogik (DPU), 
Aarhus Universitet. Hun har 
været på to lange feltophold i 
Kenya, finansieret af Rådet for 
Ulandsforskning og Forsknings-
fagligt Udvalg under Danida. 

Hendes ph.d.-afhandling udkommer som bog 
senere på året, og hun er ved at skrive erfaringerne 
fra det seneste feltarbejde sammen i artikler og en 
bog om læreruddannelse i Kenya.

gerne nye målsætninger for 
Uddannelse for Alle med 
tidsperspektiver fastsat til 
årene 2005 og 2015.  
 
2015-målene blev vedtaget i 
2000 af 189 af verdens stats-
ledere. Det er otte konkrete 
målsætninger formuleret i 

en FN Millennium-erklæring. 
Målsætning nr. 2 handler om 
uddannelse til alle: ”Inden 
2015 skal alle børn, drenge 
som piger, have mulighed 
for at fuldføre en grundsko-
leuddannelse.” De seneste 
FN-rapporter viser, at dette 
mål ikke kan nås inden 2015. 

Alene i Afrika syd for Sahara 
skal det nuværende antal af 
undervisere fordobles, hvis 
målet skal nås, 
 
Danida og danske ngo’er 
har også inddraget udvik-
ling i deres målsætninger og 
projekter.  

33 danske ngo’er og 
andre organisationer, som 
arbejder med uddannelse 
i udviklingslande, dannede 
i år 2000 Uddannelsesnet-
værket. Netværket har siden 
2004 modtaget Danida-
støtte til sine aktiviteter.

Forskere, der arbejder med 

udvikling og uddannelse, 
har kritiseret regeringer og 
ngo’er for at fokusere for 
meget på antallet af børn, 
der modtager undervisning, 
og for lidt på kvaliteten af 
denne undervisning.

2015

”Der finder faktisk læring sted 
på trods af fattigdom, sult og 
sygdom, og det skyldes ikke 

mindst, at lærerne tager et ans-
var på sig og finder på kreative 
løsninger på de udfordringer, 

de står over for.”
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  S 
kal vi ikke lege, at du er min mor?”. 
Spørgsmålet tvang tårerne frem 
i Kathrine Groths øjne. Hun gav 
den store dreng et kram. Det var 
’familiedag’ på det lille børnehjem 

i Honduras, og de børn, hvis forældre stadig 
var i live, havde taget deres fineste tøj på og 
ventede spændt på besøg. Også Daniel og 
hans tvillingebror. Men de ventede forgæves. 
Deres mor dukkede ikke op. 

Episoden fandt sted, da den pædagogud-
dannede Kathrine Groth for første gang var 
i Honduras for at arbejde som frivillig på et 
børnehjem. Det er seks år siden, men mindet 
får stadig tårer frem i hendes øjne. ”Jeg 
forstod, hvor smertefuldt det var for Daniel 
at blive svigtet. Men jeg kunne ikke for alvor 
tale med ham om det – både fordi jeg ikke 
kunne spansk nok til at tale om så svære ting, 
og fordi jeg vidste, at jeg snart skulle rejse 
tilbage til Danmark. Så jeg ville ikke åbne for 
noget, jeg ikke kunne følge op på. Det ville 
være endnu et svigt,” siger Kathrine Groth.

Hun oplevede generelt, at børnene havde me-
get svært ved at sætte ord på deres egne histo-
rier, og at de ikke var vant til at tale om svære 

ting. Vovede de at betro sig til hende, brød de 
af og til sammen, og hun var bekymret for, om 
det kunne skade mere end gavne at åbne op for 
voldsomme traumer, når de ikke havde nogen 
modeller for at tackle de svære følelser. 

”Konflikter eller problematisk adfærd blandt 
børnene blev typisk løst med fysisk afstraf-
felse. De store piger lærte at afstraffe de små 
ved at slå dem med læderbælter. Det var ty-
deligt, at børnene ikke havde respekt for det. 
Det var bare noget, der skulle overstås, men 
de tænkte ikke over logikken bag slagene,” 
siger Kathrine. 

Hun og hendes medstuderende blev af det 
øvrige personale opfordret til at slå børnene, 

men det afviste de begge at gøre. I stedet 
forsøgte de at lave regler om, at børn, der fx 
stod op om natten og besøgte hinanden på 
værelserne, skulle tidligt i seng dagen efter, 
mens de andre måtte blive oppe og spille og 
hygge med de voksne.

”Personalet noterede sig, hvordan vi gjorde, 
og de protesterede ikke. Men de ændrede 
ikke selv adfærd, og det kan jeg sådan set 
godt forstå. Dels havde de ingen pædagogisk 
uddannelse; dels har de meget få ressourcer, 
så meget handler om at få tingene klaret nem-
mest muligt fra minut til minut,” siger hun. 
Men frustrationen over ikke at kunne skabe 
generelle forandringer var der. 

”Jeg følte mig splittet mellem Danmark og 
Honduras. I Danmark havde jeg et menings-
fuldt arbejde på et behandlingstilbud for 
misbrugere. I Honduras var der 43 børn på 
et hjem, som havde brug for pædagogisk 
faglighed. Jeg drømte om at tage derover og 
arbejde som daglig leder af børnehjemmet. 
Jeg havde en hel liste med ting, jeg gerne 
ville ændre,” siger Kathrine.

På listen stod bl.a. daglige morgenmøder, 
hvor personalet kunne orientere hinanden om 
vigtige hændelser, og udslusningsarbejde. Når 
børnene forlader hjemme, aner de ikke, hvor-
dan man køber ind eller betaler en elregning, 
fortæller hun.

Kathrines første ophold på børnehjemmet 
var i 2005, da hun som en del af sin uddan-
nelse tog en udlandspraktik på fem måneder. 
At det blev Honduras, var lidt af en tilfældig-
hed, og da hun ankom dertil, var det første 
gang, hun satte fødderne i et udviklingsland. 
”Alt var fremmedartet. Der lugtede, der var 

SMERTEMAGNETEN

Hvad siger man, når en stor dreng spørger, om man vil lege 
mor for ham, fordi hans egen mor har svigtet? Som frivillig 

på et børnehjem i Honduras har Kathrine Groth 
oplevet, hvor svært det er at være vidne til en smerte, man 

ikke kan bruge sin faglighed til at forløse.

Asterisk bringer en serie om dilemmaer i det daglige arbejde. 
I hvert nummer af Asterisk kan du møde en person, der arbejder som 

praktiker inden for det pædagogiske felt, og som fortæller om de 
dilemmaer, hun eller han møder i det daglige arbejde.

MIT PÆDAGOGISKE DILEMMA
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bananfluer, og jeg forstod meget lidt spansk,” 
husker hun med et smil. 

Da chokket over støv og bananfluer havde 
lagt sig, var det den anderledes pædagogiske 
praksis, der gjorde indtryk. Kathrine opdagede 
hurtigt, at hvis hun satte sig på en trappesten, 
sugede hun børn til sig som en magnet. ”De 
ville tale, lege, kramme. I Honduras er der ikke 
er tradition for at være i øjenhøjde med børn 
på den måde, vi finder naturligt i Danmark. 
Børnene deltager i arbejdet, men man ind-
drager dem ikke i beslutninger. Det er sikkert 
ikke noget problem for almindelige børn. Men 
børnene på hjemmet har været udsat for store 
svigt, og ingen taler med dem,” siger hun.

Siden sit praktikophold er Kathrine vendt 
tilbage til børnehjemmet fire gange. Første 
gang blev børnene overraskede over, at hun 
holdt sit løfte om at komme igen; næste gang 
blev hun modtaget med kys og kram. Flere 
børn begyndte også at betro hende ting, de 
ikke havde talt med andre om.

”En dreng havde set sin mor blive dræbt. I 
ti år havde han haft mareridt om det hver nat, 
men han troede, at det bare var en drøm. En 

pige havde overværet, at hendes far dræbte 
hendes bror, men hun var så lille, da det skete, 
at hun var i tvivl, om hun huskede rigtigt. Da 
jeg fortalte lederen af børnehjemmet, hvad 
pigen havde sagt til mig, lovede lederen mig 
at sende pigen til psykolog. Men med de få 
ressourcer, de har, bliver det sikkert kun en 
enkelt samtale,” siger Kathrine med et suk.

”Det er frustrerende, at jeg ikke kan sætte 
ind med de tiltag, som min faglighed siger 
mig, at der er et skrigende behov for. Jeg 
kan ikke starte et terapeutisk forløb med et 
barn og så bare tage af sted et par måneder 
efter, uden at der er nogen til at tage over. 
Så længe personalet på børnehjemmet ikke 
har nogen pædagogisk uddannelse og har så 
lidt tid, er det ikke realistisk, at de kan løfte 
den slags opgaver. Nogle gange følte jeg mig 
som en magnet, der sugede børnenes smerte 
til mig, men måtte ryste både dem og deres 
historier af mig igen for ikke at åbne nogle 
sår, jeg ikke kunne være med til at lukke,” 
siger Kathrine og tilføjer, at hun ser sin rolle 
som en inspirator, der måske kan være med 
til at ændre tingene over tid ved at vise, at der 

er andre måder at gøre tingene på – og ved 
at stille forsigtige forslag uden at forsøge at 
pådutte honduranerne en ’dansk’ pædagogik.

Et af Kathrines forslag er, at børnehjemmet 
opretter samtalegrupper, hvor børnene kan 
dele deres historier med hinanden. Den ide 
gav hun videre til stedets nye leder i juli i år, 
da hun var på et kort besøg. Kathrine fortæl-
ler, at hun heldigvis nåede at hilse på Daniel 
og hans bror. ”De var lidt utilfredse med, 
at jeg skulle af sted efter fire dage. Men jeg 
lovede jeg dem, at jeg kommer igen, og det 
løfte holder jeg, og jeg tror egentlig, at det er 
det vigtigste: at jeg fremstår som en voksen, 
de kan stole på. Måske er det endda vigtigere 
end at ændre de pædagogiske metoder.” 

KATHRINE GROTH
Uddannet social- og sundhedshjælper og social- og 
sundhedsassistent. Hun er desuden uddannet
pædagog og diakon fra Diakonhøjskolen. Hun 
arbejder på et behandlingshjem for psykisk syge 
misbrugere og har tidligere arbejdet som volontør på 
et børnehjem i Honduras, udsendt af organisationen 
Impact (www.impact.co.dk)

Under sit praktikop-
hold på et børnehjem 
i Honduras opdagede 
Kathrine Groth hurtigt, 
at hvis hun satte sig 
på en trappesten, 
sugede hun børn til 
sig som en magnet.
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- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 

BARNDOM OG ARKITEKTUR
Ning de Coninck-Smith i samarbejde 

med Jens Bygholm

Bogen er den første samlede frem-

stilling i tekst og billeder af byggeri 

til børn i Danmark. Der fortælles 

om de mange forskellige byg-

ningstyper og om skiftende tiders 

forståelse af barnets skala. I sin 

essens er det en historie om den 

senmoderne barndoms fremvækst 

og institutionalisering. 

KLIM

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 

KULTURANALYSE I 
ORGANISATIONER
Cathrine Hasse

Bogen præsenterer en ny dynami-

seret forståelse af kulturbegrebet 

til brug i studiet af læreprocesser 

i organisationer. Udgangspunktet 

er ikke en rejse gennem teore-

tiske landskaber med start- og 

slutpunkt, men en udforskning af 

et netværk med komplekse forgre-

ninger og uventede forbindelser. 

SAMFUNDSLITTERATUR

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 

DANSK, KULTUR 
OG KOMMUNIKATION
Mogens Sørensen (red.)

Denne grundbog retter sig mod 

faget ’dansk, kultur og kommu-

nikation’ i den nye pædagogud-

dannelse.

Bogens indledende kapitler intro-

ducerer begreber som kommuni-

kation og kultur og relaterer dem 

til pædagogisk arbejde. Derefter 

beskrives en række udtryksformer 

og genrer som eksempler på om-

råder inden for danskfaget, der 

har særlig betydning i pædago-

gisk praksis. 

AKADEMISK FORLAG

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 

SKRIVELYST OG LÆRING
Sigrid Madsbjerg & Kirsten Friis (red.)

Bogen giver en række eksempler 

fra praksis og giver forskningens 

bud på, hvad skrivelyst er, og hvor-

dan man kan fremelske og fast-

holde skrivelyst i grundskolen både 

i dansk og i skolens øvrige fag. 

DANSK PSYKOLOGISK FORLAG

 
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 

DET VED VI OM SKOLELEDELSE
Lars Qvortrup

Bogen giver anvisninger på god 

skoleledelse, det vil sige på sko-

leledelse, der fremmer elevernes 

læring. Herudover præsenteres 

det, vi med videnskabelig sik-

kerhed ved om skoleledelse. Og 

endelig diskuteres det, hvad det 

vil sige at ‘vide’ noget med sik-

kerhed om et så flydende begreb 

som ledelse. 

DAFOLO

 
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 

INDSKOLINGENS 
SOCIALPSYKOLOGI
Leni Rosa Astrup

Bogen tager udgangspunkt i en 

socialpsykologisk undersøgelse 

af børns deltagelsesmuligheder i 

forhold til det sociale liv i skolen, 

særligt med fokus på de sociale 

dynamikker, der udspiller sig i 

børns fællesskaber. Gennem ob-

servationer og interview med en 

række skolebørn i indskolingen 

giver bogen indblik i, hvordan 

fællesskaber folder sig ud mellem 

børn, og hvordan disse får betyd-

ning for elevernes sociale delta-

gelse i skolen.

FORLAGET UP

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 

FORNEMMELSER FOR 
SPROG PÅ BEGYNDERTRINNET
Jørgen Grosbøll & Jesper Zimmer Wrang

Forfatterne kommer med forslag 

til, hvordan man kan tilrettelægge 

en undervisning, der retter sig mod 

elevernes tilegnelse af skriftsproget 

på skolens begyndertrin, og hvor-

dan man kan tage fat der, hvor 

elevteksterne afslører, at eleverne 

har behov for vejledning. 

ACADEMICA

 
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 

AT TÆNKE ER AT GÅ 
PÅ OPDAGELSE
Jeanette Bresson Ladegaard Knox

Bogen er en guide til, hvordan man 

kan tænke filosofisk sammen med 

børn. Dens idé er at støtte børns 

kritiske sans og kreative evner og 

samtidig fremhæve de kræfter, der 

styrker fællesskabet – ved at tale 

sammen om livets store spørgsmål.

FRYDENLUND

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 

INNOVATIONSPÆDAGOGIK 
Lotte Darsø 

Bogen giver en række teoretiske og 

praktiske anvisninger på, hvordan 

vi uddanner kreative og innovative 

samfundsborgere.  I bogen define-

res og diskuteres desuden, hvilke 

sociale og pædagogiske rammer, 

der fremmer innovationsprocesser. 

SAMFUNDSLITTERATUR

 
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 

MEDIEDIDAKTIK
Stig Toke Gissel

En grundbog, der belyser medieun-

dervisning i folkeskolens danskfag 

og kombinerer produktion og ana-

lyse på baggrund af forskningsba-

seret viden. Det mediedidaktiske 

fokus er at lære eleverne at produ-

cere og analysere tekster knyttet 

til forskellige medier, teknologier, 

repræsentationsformer og genrer. 

ACADEMICA

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 

SPECIALPÆDAGOGIK 
– TEORI OG PRAKSIS
Vibeke Boelt, Martin Jørgensen & Torben 

Nørregaard Rasmussen (red.)

En lærebog, der tager udgangs-

punkt i den udfordring, som ligger i, 

at specialundervisning i fremtiden 

i højere grad må varetages i inklu-

derende rammer. 

KVAN

NYE BØGER 
MODTAGET PÅ 
REDAKTIONEN
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- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 

POSITIV PSYKOLOGI I SKOLEN
Frans Ørsted Andersen

Er al psykologi i virkeligheden ikke 

positiv psykologi? Hvis der er no-

get, der hedder positiv psykologi, 

findes der så også en negativ 

psykologi? Kan man overhovedet 

bruge positiv psykologi til noget i 

skolen? Bogen præsenterer også 

en kortfattet introduktion til den 

positive psykologi og dens anven-

delse inden for skoleområdet. 

DAFOLO

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 

KOMPETENCE 
– HVAD, HVORFOR, HVORDAN?
Knud Illeris

Bogen er en kortfattet og let 

tilgængelig redegørelse for kom-

petencebegrebet og dets konse-

kvenser og udfordringer. I bogen 

udvikles en enkel kompetencefor-

mel med centrale elementer, som 

muliggør kompetenceudvikling. 

Desuden diskuteres problemerne 

omkring kompetencemåling. 

SAMFUNDSLITTERATUR

 
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 

KULTURANALYSE
Kirsten Hastrup, Cecilie Rubow & Trine 

Tjørnhøj-Thomsen

En lærebog, der viser, hvordan et 

kulturanalytisk projekt kan tilret-

telægges. Bogen består af tre dele. 

De to første dele introducerer til 

kulturanalysen, dens processer og 

metoder. Tredje del beskriver en 

række af de felter, som feltarbejdet 

kan foregå i. 

SAMFUNDSLITTERATUR

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 

SELVET – SOCIOLOGISKE 
PERSPEKTIVER
Anders Petersen (red.)

Denne bog rækker ud over de 

psykologiske og pædagogiske 

områder og sætter fokus på selvets 

betydning i sociologien. Bogen er 

bygget op som præsentationer 

af teorier, hvor en række forskere 

redegør for selvets betydning. 

HANS REITZELS FORLAG

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 

SPECIALPÆDAGOGIK
Jørgen Christiansen, Brian Degn Mår-

tensson & Torben Pedersen (red.)

Bogen giver en indføring i special-

pædagogikkens aspekter, såvel 

de teoretiske som de praktiske. 

Bidragyderne er dels teoretikere 

og forskere på området, dels prak-

tikere med erfaringer inden for det 

specialpædagogiske arbejde. 

HANS REITZELS FORLAG

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 

SPROG PÅ SPIL
Mette Vedsgaard Christensen & Line 

Møller Daugaard (red.)

I denne antologi sættes der fokus 

på pædagogiske sammenhænge, 

hvor der er sprog på spil: I spisesitu-

ationen i børnehaven, når der læses 

skønlitteratur i 7. klasse, i lektiecafé-

en eller i læreruddannelsens dansk-

fag. Bogen formidler erfaringer og 

overvejelser fra en række forsknings- 

og udviklingsprojekter, der har sprog 

som omdrejningspunkt. 

VIASYSTIME

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 

PÆDAGOGISKE 
VÆRDIER OG ETIK
Sune Frølund 

& Anne-Marie Eggert Olsen (red.)

Bogen beskæftiger sig med karak-

ter og karakterdannelse og giver 

samtidig et bud på, hvad et godt 

menneske er. Der gives en historisk 

redegørelse for karakterbegrebet, 

og bogen analyserer og diskuterer 

en række egenskaber eller hold-

ninger, som opdragelsen gerne 

skulle frembringe. 

AARHUS UNIVERSITESFORLAG 

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 

RET TIL DANSK
Claus Haas, Anne Holmen, Christian 

Horst & Bergthóra Kristjánsdóttir (red.)

Bogen handler om hvor prekært 

og konfliktfyldt, det har vist sig at 

være at forsøge at opretholde 

forestillingen om en monokultur 

og et monosprogligt curriculum 

i Danmark. Fire uddannelsesfor-

skere afdækker, hvilke dilemmaer 

af både retlig, social, kulturel og 

demokratisk karakter der følger af 

den førte uddannelsespolitik. 

AARHUS UNIVERSITESFORLAG

 
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 

UREN PÆDAGOGIK
Thomas Aastrup Rømer, Lene Tanggard 

& Svend Brinkmann (red.)

Med baggrund i discipliner som 

pædagogisk filosofi, pædagogisk 

psykologi og litteraturforskning 

argumenterer forfatterne for, at 

pædagogik er besværlig, over-

raskende og uren, og at den er tæt 

knyttet til kulturen, faget, kontek-

sten, indholdet, personen og mate-

rien. Bogen udgør dermed en kritik 

af det eksisterende syn på pæda-

gogik og pædagogisk forskning.

KLIM

GJALLERHORN
Dette tidsskrift for professionsud-

dannelser udgives af VIA University 

College. Nr. 13/2011 består af te-

maartikler om henholdsvis interna-

tionalisering og vidensproduktion.

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 

PAIDEIA
Tidsskriftet for professionel pæda-

gogisk praksis udgives af Center 

for Videnbaseret Pædagogisk 

Praksis på University College 

Nordjylland, Center for Viden-

steori og Videnspolitik ved Aarhus 

Universitet, Senter for praksisrettet 

utdanningsforskning (SEPU) på 

Høgskolen i Hedmark, Norge samt 

DAFOLO. Det første nummer af 

PAIDEIA udkom i forbindelse med 

den 2. nordiske LP-konference.

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 

UP
Tidsskriftet udgives af Unge Pæ-

dagoger. Nr. 2/2011 har temaet 

’At være lærer 2’. Det handler om, 

hvordan folkeskolerne modtager 

nye lærere og hvilken måde at 

indsluse dem på, der giver bedst 

resultat på kort og langt sigt. 

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 

KVAN
Dette tidsskrift for læreruddannelse 

og skole udgives af forlaget KvaN. 

Nr. 89 sætter fokus på tekster i sko-

lens undervisning i både dansk og 

andre fag.

”Pædagogikken er blevet alt for ren og 
pæn. Store dele af den pædagogiske 
forskning er i disse år optaget af at 
finde metoder, der kan rejse rundt 
fra fag til fag og fra skole til skole. 
[…]Metoder bliver kongevejen til 

sikkerhed, kontrol og mere læring. Uren 
pædagogik gør op med dette syn.”

Fra ’Uren pædagogik’

TIDSSKRIFTER
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 H 
vornår er man autentisk? Det 
spørgsmål stiller rigtig mange 
medarbejdere sig selv og rigtig 
mange organisationer og ledere 
stiller det til deres medarbej-

dere. Spørgsmålet er blevet påtrængende, 
fordi forskellen mellem at være medlem 
og ikke medlem af en organisation i højere 
grad overlades til den enkelte medarbejders 
selvindmeldelse. Det skaber en grundlæg-
gende usikkerhed i organisationen angående 
ægtheden i medarbejderens selvindmeldelse. 
Mener hun det nu? Er der tale om ægte 
engagement? Jeg kan godt se, at hun anstren-
ger sig for at virke engageret, men forstår hun 
overhoved, hvad vi laver her? 

Medarbejderen stiller sig selv tilsvarende 
spørgsmål: Er jeg rigtig glad for at være her? 
Er det arbejdet jeg holder af eller er det kol-
legaerne? Kan jeg være den, jeg gerne vil være, 
når jeg er i denne organisation og i dette job? 
Altså, er jeg ægte i min selvindmeldelse?

Autenticitetsspørgsmålet er blevet påtræn-
gende, fordi der over de sidste 20 år er sket 
en forskydning fra formelt medlemskab til 
selvindmeldelsens medlemskab. I det formelle 
medlemskab sondrer man mellem rolle og 
person, hvor rolle besluttes af organisationen 
som et generaliseret motiv (f.eks. under-
visning i dansk eller lønadministration), 
der samtidig hæves over og adskilles fra det 
personlige og medarbejderens eventuelle 
personlige motiver med at lade sig ansætte. 
I det formelle medlemskab er medarbejde-

rens person irrelevant for organisationen. I 
selvindmeldelsens medlemskab beslutter or-
ganisationen, at det generelle motiv består i, at 
medarbejderen skal være personligt motiveret 
til selv løbende at definere og omdefinere det 
generelle motiv på vegne af organisationen. 
Altså; I det formelle medlemskab beslutter 
organisationen om medarbejderen er medlem 
eller ej. I selvindmeldelsens medlemskab 
beslutter organisation at give vedkommende 
mulighed for at melde sig ind ved løbende 
at motivere sig selv som om vedkommendes 
personlige motiv var organisationens.

Denne forskydning er sket, fordi organisatio-
ner i dag oplever sig i en evig forandringspro-

ces, hvor de end ikke klart kan sige, i hvilket 
retning forandringen går. De forandrer sig med 
henblik på det ukendte. Derfor kan de heller 
ikke definere klare roller til medarbejderne. I 
stedet forsøger organisationen at tage ansvaret 
for at medarbejderne selv tager ansvaret for at 
melde sig ind i organisationen. Effekten er, at 
det personlige bliver højst relevant.

Autenticitet bliver dermed et tema, for det 
man ønsker er en personlig (og dermed ægte) 
motivation i organisationens billede. Vi får en 
problematik om ledelse af autenticitet, om le-
delse af hvordan medarbejderen forholder sig 
til egne forhold i medarbejderens forholden 
sig til organisationen.

Det er tydeligt, hvordan organisationer gen-
nem de senere år har forsøgt at indhente og ud-
vikle sprog, der gør det muligt at teste, hvorvidt 
medarbejderne er autentiske i deres selvind-
meldelse eller ej. Sprog, der spørger til det, der 
er bag, det, der siges. Det, man vil fange, er 
medarbejderens ægte følelser for organisatio-
nen. Jeg kan konstatere dannelse af mindst fire 
forskellige sprog, som diskuteres i de ledende 
praksisorienterede managements journals. 

Det første sprog er kærligheden. Det lægger 
vægt på engagement, passion og initiativ. Det 
taler om, at passion er den stærkeste af alle fø-
lelser og peger på, at en organisation båret af 
lidenskab er forandringsorienteret og passer 
perfekt ind i den nye emotionelle kapitalisme. 
Kærlighedssproget sætter problemstillingen 
om autenticitet, men løser den ikke. Det ligger 
i selv kærlighedens kode at kommunikati-

“Vi får en organisation, 
der tildeler den støj, 

der følger med enhver 
kommunikation, mere vægt 
end kommunikationen selv; 

støjen ses som autentisk 
og kommunikationen 

for uautentisk.”
Professor Niels Åkerstrøm

AUTENTICITET 
SOM PROFESSIONEL 

UOPRIGTIGHED
Den moderne medarbejder skal være personligt og oprigtigt engageret i sit arbejde. 

Men hvordan afgøre om engagementet er ægte? Niels Åkerstrøm analyserer 
autenticitetens problem i den moderne organisation.

KOMMENTAR: AUTENTICITETENS PROBLEM
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onspartneren altid kan spørge, om man nu er 
elsket for at være den man er. Og der findes 
ingen klar bevisførelsesprocedure.

Det andet sprog er pædagogikkens, som 
vi bl.a. kender det fra Daniel Golemans 
’Følelsernes intelligens’. Han lægger vægt på at 
følelsesudtryk kan læres. Her synes det pæda-
gogiske sprog om følelser at forsøge sig med 
en omvending af autenticitetsudfordringer: 
Når man udtrykker sig følelsesmæssigt intel-
ligent skaber det også en organisation, hvor 
gode og ægte følelser kan trives. Det handler 
om følelserne opdragelse. Vi skal lære at tage 
ansvar for vores følelsesudtryk. Men det løser 
jo ikke organisationens usikkerhedsproblem 
for resultatet synes mere at være professionel 
uoprigtighed end ægthed.

Det tredje sprog er omsorgens sprog. Det kri-
tiserer det pædagogiske sprog for ikke at rum-

me negative følelser. En af sprogskaberne på 
dette felt er Harvard-professoren Peter Frost. 
Han argumenterer for den tese, at den pas-
sionsorienterede organisation også producerer 
en masse nederlags følelser hos medarbejdere, 
der ikke rigtigt lykkes med deres projekter og 
måske ikke altid anerkendes for deres initia-
tiver og engagement. Resultatet, siger han, er 
en række forgiftede medarbejder, der bærer 
rundt på forskellige smerter og lidelser. Disse 
kan i sidste ende forgifte hele organisationen, 
hvis ikke den gør noget ved det. Hans forslag 
er skabelsen af den medfølende organisa-
tion, hvor en række medarbejdere samtidigt 
er giftarbejdere, der har lært at lytte til den 
usagte smerte. Den medfølende organisation 
er en, der drager omsorg for medarbejdernes 
gensidige omsorg, og rummer den enkeltes 
smerter. Effekten af denne diskurs synes på 

en mærkværdig måde at være, at den tildeler 
smerte og lidelsesytringer højere ægthedsværdi 
end positive udsagn. Autenticitetsudfordring 
løses ikke, men gives en ny form.

Endeligt er der dannet et legesprog om følel-
ser. Dette sprog dyrker følelserne i det at lege, 
og siger at leg vækker følelser hvor grænsen 
mellem individ og kollektiv udviskes. I leg fås 
derfor den dybeste kærlighed, hvor man for 
alvor er én. Denne diskurs synes at løse auten-
ticitetsudfordringerne. Når man leger, kan 
man ikke være uægte. I legen glemmer man 
sig selv og smelter sammen i legens kollekti-
vitet. Man kan ikke fake i legen. I legen findes 
der ikke andet end ægthed. Det paradoksale er 
selvfølgelig, at man her kun anses som auten-
tisk, mens man leger og sætter parentes om 
”den virkelige virkelighed”. Man kan måske 
ikke fake i lege, men man er omvendt så kun 
autentisk, når man faker (leger).

Ingen af de nye sprog løser altså organisa-
tionens og medarbejdernes ny autenticitets-
problem. Det er ikke så mærkeligt, for grund-
læggende set kan autenticitet ikke iagttages, 
testes endsige ledes. For det første kan et psy-
kisk system (og et hvert andet system for den 
sags skyld) ikke have et autentisk forhold til 
sig selv, alene fordi det kun kan repræsentere 
sig selv ved at spalte sig selv. Selvet unddra-
ger sig i enhver selv-repræsentation. For det 
andet kan organisationen ikke iagttage det 
psykiske systems operationer, og har ingen 
muligheder for at sammenligne det, der siges 
med det der tænkes. Endelig skaber enhver 
kommunikativ autenticitetssøgning en for-
skydning fra den information, der meddeles 
i kommunikationen til måden den meddeles 
på. Blinkede hun, da hun sagde, hun godt 
ville være med i det nye projekt? Sad hun ikke 
og holdt fast i bordkanten?  
Støjen i kommunikationen tildeles mere in-
formationsværdi end informationen selv.

Resultatet bliver en sitrende organisation, der 
i stigende grad bliver usikker på alt, hvad der 
foregår, fordi det vigtige bliver alt det, der ikke-
kommunikeres i kommunikationen. Vi får en 
organisation, der tildeler den støj, der følger 
med enhver kommunikation, mere vægt end 
kommunikationen selv; støjen ses som auten-
tisk og kommunikationen for uautentisk. 

NIELS ÅKERSTRØM
Professor, ph.d. ved Institut for 
Ledelse, Politik og Filosofi, CBS.
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Hver femte ung står uden uddannelse 
15 procent af alle unge forlader skolen uden at have læsekompetencerne i orden   

30 procent af skolernes budgetter går til specialundervisning

TIDENS 
VIGTIGSTE VALG 
Hvilke uddannelsesvalg 

skal vi træffe?

DE TABTE 
UNGE: 
Ungdomsforsker NOEMI 
KATZNELSON forklarer, hvordan 

vi får flere unge med.

SPECIAL-
UNDERVIS-
NING:
Professor NIELS EGELUND 

beskriver vejen til en mere 

rummelig folkeskole.

DE SVAGE 
LÆSERE: 
Lektor JAN MEJDING fortæller, 

hvordan vi bedst får de svage 

læsere med.

NATIONALE 
TEST: 
Professor SVEND-ERIK 
NORDENBO forklarer, hvorfor 

test øger uligheden i klassen.

ASTERISK TV

Uddannelsessystemet kæmper med en 
række store udfordringer, som kræver politiske 

beslutninger. Asterisk tv tager fat på fire 
vigtige valg, som Danmarks politikere står over 

for at skulle træffe, og som kan få kolossale 
konsekvenser for fremtiden. Men politikerne er 

langt fra enige om, hvordan udfordringerne skal 
gribes an. Måske er det værd at lytte til, hvad 

forskerne har at sige? 
I hver udsendelse kan du møde en forsker fra 
Institut for Uddannelse og Pædagogik (DPU), 

Aarhus Universitet, undervisningsministeren og 
en række uddannelsespolitiske ordførere.

Se udsendelserne på 
www.dpu.dk/valg

Se de 
fire udsendelser på 
www.dpu.dk/valg
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29. 
SEPTEMBER 
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -  

KONFERENCE: BROBYGNING 
MELLEM TEORI OG PRAKSIS
En af årsagerne til frafaldet 

blandt de studerende på pro-

fessionsuddannelserne er den 

manglende sammenhæng 

mellem det, de studerende 

lærer på deres uddannelser, 

og det, de oplever i deres prak-

tikforløb. Forskere fremlægger 

resultater og kommer med en 

række anbefalinger. 

29. september. Kl. 9.30-16.30 

på Institut for Uddannelse og 

Pædagogik (DPU), Aarhus Uni-

versitet, Tuborgvej 164, 2400 

København NV i festsalen. 

Pris pr. deltager er 200,

SEPTEMBER >
NOVEMBER 
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -

BACHELORUDDANNELSENS 

GÆSTEFORELÆSNINGER

Bacheloruddannelsen i Ud-

dannelsesvidenskab inviterer i 

efteråret 2011 til fem åbne fre-

dags-forelæsninger, der sætter 

aktuelle uddannelsesmæssige 

udfordringer til debat. 

Forelæsningerne er samtidig 

en smagsprøve på, hvad man 

bliver præsenteret for som 

studerende på Uddannelsesvi-

denskab. 

Alle forelæsningerne afholdes 

kl. 11:15 til 13:45 i lokale D169

 

Nationale test 

Et komparativt perspektiv 

7. september 

Jakob Wandall er cand.polit. 

og tidligere chefkonsulent i 

Undervisningsministeriet

PISA. Præsentation af et 

program for komparativ 

uddannelsesforskning

23. september 

Professor Niels Egelund er 

direktør for Center for Strategisk 

Uddannelsesforskning

Evidens? Præsentation af 

Dansk Clearinghouse for 

Uddannelsesforskning 

14. oktober 

Lektor Michael Søgaard Larsen 

leder af arbejdet i Clearing-

house

Policy learning. Præsentation 

af European Training 

Foundation (ETF) og dens 

virksomhed i EU's partnerlande 

11. november 

Søren P. Nielsen er tidligere 

chefkonsulent i European 

Training Foundation 

 

Videnspolitik 

– mellem erkendelsesteori 

og organisationsteori 

25. november 

Mag.art David Budtz Pedersen, 

KU, tidligere medarbejder i 

Forsknings- og Innovationssty-

relsen.

OKTOBER >
DECEMBER
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -  

DET TREDJE RUM: TEKNOLOGI 
OG HUMANIORA (PIX)
I dag er det vigtigere end nogen-

sinde, at også humanister på uni-

versiteter lærer teknologiforståelse 

– både i forhold til deres hverdags-

liv som undervisere og forskere og 

i forhold til de kompetencekrav, 

som også deres studerende vil 

blive mødt med, når de er færdige. 

Det tredje rum er et kompetence-

projekt, som gennemføres på Arts, 

Aarhus Universitet i efteråret 2011 

og består af fire workshops og en 

afsluttende konference.

Teknologi vil blive bredt præsen-

teret af en vifte af oplægsholdere, 

der på forskellig vis har krydset mel-

lem teknologi og humaniora. Alle 

oplæg har særligt blik på, hvordan 

humanister kan få noget ud af en 

udbygget ’technological literacy’.

Hver workshop består af en åben 

forelæsning for alle interesserede 

efterfulgt af to parallelle miniværk-

steder, der kun er for medarbej-

dere på Aarhus Univeristet.  

Deltagelse er gratis, 

men tilmelding nødvendig. 

17. 
NOVEMBER 
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -  

PÆDAGOGISK 
NEUROVIDENSKAB: 
ET MIDDEL TIL AT FORSTÅ 
FORSKELLIGE LÆRINGS-
PROCESSER
Hvordan fungerer hjernen i læ-

ringssammenhænge? Hvorfor er 

det sværere for nogle end andre 

at lære at læse og regne? 

Hvorfor virker formel og uformel 

læring forskelligt? 

Hvordan kan man ved hjælp af 

neurovidenskaben tilrettelægge 

og gennemføre en mere hensigts-

mæssig undervisning, hvor forstå-

else for forskellige læringsproces-

ser kan hjælpe? 

Den 17. november 2011, 

kl. 10.00 – 16.00 på Institut fir 

Uddannelse og Pædagogik (DPU), 

Aarhus Universitet, Tuborgvej 164, 

2400 København NV. Pris:900 kr.

LÆS MERE OM ARRANGEMENTERNE PÅ DPU 

& TILMELD DIG PÅ 

www.dpu.dk/kalender

27. 
SEPTEMBER
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -  

KONFERENCE: VELBEGAVEDE 
OG TALENTFULDE BØRN
Hvad ved vi om talentfulde børn 

nationalt og internationalt? Hvilke 

erfaringer har vi på nuværende 

tidspunkt gjort os i Danmark? Hvad 

siger effektforskningen? Hør også 

hvad lærere, elever og forældre 

mener om talentklasser og få input 

til at komme videre.  

27. september 2011 fra kl. 9.30 - 

16.00 på Institut for Uddannelse og 

Pædagogik (DPU) , Aarhus Universi-

tet,  Festsalen, Bygning A, Tuborgvej 

164, 2400 København NV. 

Pris: 650 kr. pr deltager.

10. 

OKTOBER 
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -  

KONFERENCE: 
UNDERVISNING TIL TIDEN
En sammenligning mellem grundt-

vigsk pædagogisk tænkning og 

nyere pædagogiske teori. Er der en 

uoverstigelig kløft mellem Grundt-

vigs skole- og undervisningstanker 

og moderne teknologisk præget 

pædagogisk teori og praksis? 

10. oktober 2011 kl. 9.30-16.30 

Vartov, Farvergade 27, København K. 

Pris: 750 kr.
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”Fremtidens universitet skal være 
handlingsorienteret og blive et udsigtspunkt 

for iværksætteri. Frem for kun at 
formidle den gamle og etablerede viden 
skal universitetet være, hvad man kan 

kalde en landingsbane for det nye.”
Læs interview med innovationsforsker C. Otto Scharmer s. 12.

Asterisk
En asterisk er det typografiske tegn, der henle-
der opmærksomheden på noget, der kommer. 
Den er et forvarsel. Asterisken anvendes ofte i 
fremstillinger til at markere en reference, som ud-
dyber hovedteksten, og som der kan følges op 
på. Magasinet Asterisk søger at foregribe og gå 
dybere ned i aktuelle debatter om uddannelse.

Asterisk er udgivet af: 
Institut for Uddannelse og Pædagogik (DPU)
ARTS, Aarhus Universitet
Tuborgvej 164
2400 København NV

www.dpu.dk/asterisk
ISSN: 1601-5754


